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A tARtAlOmBÓl

skarczer Péter talán a leg-
lelkesebb nyelvészek köze 
tartozik az egyetemen. Mi-
közben mások a vizsgáik 
miatt cidriznek, esetleg azon 
tűnődnek, mivel ajándékoz-
zák meg szeretteiket  kará-
csonykor, ő egészen másra 
készül. Minden téli szünet-
ben egy előre kiválasztott 
tájegység falvait cserkeszi 
be digitális hangrögzítő be-
rendezéssel kezében. Vajon 
mi késztet arra valakit, hogy 
hóban, sárban rendületlenül 
rója az isten háta mögötti 
településeket, bebocsátást 
kérve régi, néha már düledező 
parasztházakba? Nos, Péter 
szavakat gyűjt.

olyan kifejezésekre vadá-
szik, amelyeket még tapasztalt 
és általa mélyen tisztelt pro-
fesszorai sem ismernek. Való-
ságos gyöngyszemekre buk-
kan időnként. Tudták például 
azt, hogy sajószentsomorján a 
lomha, lassú beszédű embert 
pöszmetegnek hívjak? Vagy 
hogy a truttyog azt jelenti: egy 
közepesen ittas középkorú 
férfi, akit az imént dobtak ki 
a falu egyetlen kocsmájából, 
az olvadó hóban hátán fekve 
halkan magyar népdalokat 
énekel?

Péter – a kívülállók számá-
ra talán kissé érthetetlenül 
– diadalmas csatakiáltások-
kal nyugtáz minden egyes 
újonnan felfedezett szót. Igaz, 
eddig nem sokat talált, de 
kitartóan dolgozik, s tudja, 
munkája előbb-utóbb meg-
hozza gyümölcsét. Boldog 
karácsonyt és békés új évet 
mindenkinek!

Stein Elek
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Doktorrá fogadom!
November 30-án 75 jelölt vehette át a doktori fokozatot jelentő oklevelet a doktor- és díszdoktoravató ünnepségen az Aulában. 

Habilitált doktori címet a bölcsészettudományok területén 7, a műszaki tudományok területén 1, az orvos- és egészségtudományok 
területén 5, a társadalomtudományok területén 7, a természettudományok területén 7, összesen 27 jelölt vehetett át. A szenátus 
professor emeritus címet adományozott Berta András, Bodolay Edit és Pethő Attila nyugalmazott egyetemi tanárok részére. Az ün-
nepségen a DE díszdoktorai sorába avatta Allan Dean sherryt, a dallasi university of Texas kémiaprofesszorát. Az ünnepélyen adták 
át „Az év doktori értekezése” díjat, a Legjobb klinikai témájú tudományos közleményért járó elismerést, az Év női kutatója díjat, a 
Petőfi s. János publikációs díjat, a tehetséggondozásban kiemelkedő teljesítményt nyújtó oktatónak ítélhető Pro Cura Ingenii Díjat, 
valamint a Dr. Tankó Béla Emlékdíjat és a Debreceni Egyetem Díszérme kitüntetést. A díjazottak listája az unideb.hu.-n.

Következő lapszám
Az Egyetemi Élet következő lapszáma  2020. február közepén fog megjelenni. 

Addig is minden kedves olvasónknak sikeres és eredményes vizsgaidőszakot, 
kellemes karácsonyi ünnepeket és boldog új évet kíván szerkesztőségünk összes munkatársa!

MTA új doktorai
Kiemelkedő tudományos kutatói munkásságukért 73-an 

vehették át az MTA doktora cím megszerzését tanúsító oklevelet 
december 5-én a Magyar Tudományos Akadémia székházában.

– Az MTA doktora cím független, országosan egységes, 
magasan kvalifikált szakértők által végzett, nemzetközi követel-
ményeket integráló minőségbiztosítást nyújt. Jelentőségének és 
presztízsének erősítése az akadémia fontos feladata – mondta el 
Lovász László, az akadémia elnöke. A DE oktatói-kutatói közül 
Bugár M. István, Deák Balázs, Kalmár Ferenc, Pecsenye Katalin és 
Varga Zoltán vehette át az oklevelet. Így 117-re emelkedett az MTA 
doktori címmel rendelkező, teljes munkaidőben foglalkoztatott 
oktatók száma egyetemünkön. 

Rangos díj
A Parkinson-kór és a stroke kezelésében jelent előrelépést 

Valina L. Dawson felfedezése, akinek munkásságát „Debrecen 
Díj a Molekuláris orvostudományért” kitüntetéssel ismerte el a 
Debreceni Egyetem. Az amerikai Johns Hopkins Egyetem Ideg-
gyógyászati, Idegtudományi és Élettani Intézeteinek professzora 
az első nő, aki megkapta a 2003-ban alapított tudományos díjat. 
Az elismerést minden évben egy olyan világszerte elismert kuta-
tónak ítélik oda, aki a molekuláris medicina területén kiemelkedőt 
alkotott, és eredményeit az orvoslásban is hasznosítani lehet majd. 
Valina L. Dawson vizsgálatainak eredményeként világosabb kép 
rajzolódik ki a Parkinson-kórhoz vezető genetikai tényezők és a 
betegségre jellemző jeltovábbító folyamatok szerepéről.
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Járműipari oktatásfejlesztés
Összesen mintegy 35 milliárd forinttal támogatja a kormány a 

debreceni járműipari beruházásokkal összefüggő oktatásfejlesz-
tést. A Palkovics László innovációs és technológiai miniszter által 
nyáron bejelentett program előkészítéséről szóló kormányrendelet 
a Magyar Közlöny december 5-ei számában jelent meg. Az okta-
tásfejlesztési csomag részeként átfogó korszerűsítések kezdődnek 
a DE járműképzéshez kapcsolódó intézményi egységeiben: mo-
dernizálják és új szárnnyal bővítik a MK Ótemető utcai épületét, 
felújítják a TTK Kémia épületét, valamint egy komplex járműipari 
oktató- és kutatólaboratóriumot alakítanak ki. A képzésekhez 
szükséges humánerőforrás és szervezet fejlesztésére 2021 és 2024 
között évente 200 millió forint támogatást is nyújt az állam.

Megújul a könyvtár
A végéhez közeledik az átalakítás a 

DE Egyetemi és Nemzeti Könyvtárában. 
A felújításra európai uniós pályázati 
forrásából 300 millió forintot nyert az 
intézmény. A munkálatok a Főépületben 
a Bölcsészettudományi és Természettu-
dományi Könyvtárat (BTEK), valamint 
az Élettudományi Könyvtárat érintették, 
decemberben befejeződnek, ekkor kez-
dődhet a terek újbóli berendezése, vala-
mint a könyvtári anyag visszaszállítása. 
A DEENK felújításban érintett egységei 
közül a BTEK az idén már nem nyit ki, 
de az ÉTK emeleteit a vizsgaidőszak kez-
detére ismét birtokba vehetik a tanulni 
vágyó hallgatók.

Klinikai farmakológia
A Debreceni Egyetem évtizedek óta a klinikai farmakológia 

vezető központja, ezért a Magyar Klinikai Farmakológusok 
Kongresszusának 21 éve Debrecen ad otthont. Az idei december 
elejei tanácskozásra csaknem ötszáz szakember érkezett. Az idei 
rendezvény különleges témái között szerepelt a gyógyszerfejlesz-
tésben megjelenő innovatív 3D nyomtatási lehetőségek, valamint a 
D-vitamin-kezelés és a csonttörések kockázata a klinikai vizsgála-
tok tükrében. Neves hazai szakemberek – köztük a DE szaktekin-
télyei – tartottak előadásokat egyebek mellett a gyógyszeriparban 
tapasztalható kiberfenyegetés és a -biztonság relevanciájáról, 
továbbá a „Big Data” szerepéről a személyre szabott orvoslásban.

Mikulás az Aulában
Idén sem felejtkezett el a Debreceni Egyetemről és az itt dol-

gozók gyermekeiről a Mikulás, aki december 6-án a Főépület 
Aulájában látogatta meg a legfiatalabb egyetemi polgárokat. A 
Mentálhigiénés és Esélyegyenlőségi Központ a Lelkierő Egyesület-
tel már hatodik alkalommal tartotta közösen az egyetemi dolgozók 
gyermekeinek szóló téli ünnepséget. Az Aulában a várakozást 
közös éneklés tette könnyebbé, ebben a Bölcsészettudományi és 
Műszaki Kar hallgatói voltak a várakozók segítségére. Az ünnep-
ségen több mint hétszáz gyermek kapott ajándékot a Mikulástól.
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Új laboratóriumot adtak át a Mádi Bor Akadémián. 
A Debreceni Egyetem kutatóhelyén a legmodernebb 
analitikai eszközök segítségével vizsgálják a szakemberek 
a térség borainak élettani hatásait. 

– Az egyetemi tudást állítjuk a mádi borászat és a településfej-
lesztés szolgálatába – jelentette ki Bács Zoltán, a Debreceni Egye-
tem kancellárja a Mádi Bor Akadémia Kutató Laboratóriumának 
ünnepélyes megnyitóján, melyet december 4-én tartottak a Borsay 
Kastélyban.

A 250 millió forint 
értékű, nagy teljesítmé-
nyű eszközök beszerzé-
sét állami támogatással 
finanszírozta a Debre-
ceni Egyetem.

– 2018-ban két olyan 
ingatlan is az egyetem 
vagyonkezelésébe ke-
rült – a Borsay Kastély 
és a Grossmann Ház 

–, amelyik nagy mértékben segíti az intézmény és a mádi térség 
közös célkitűzéseinek elérését. Az infrastruktúra rendelkezésre áll, a 
személyi feltételek is adottak, így már csak egy olyan kutatási prog-
ramot kell létrehozni, amellyel elérhetjük a kívánt eredményeket. A 
Debreceni Egyetem regionális intézményként Nyíregyházán, Kar-
cagon, Kisújszálláson és a határon túl is jelen van, a jövőben pedig 
Mádon is egyre többször fog feltűnni, egyebek mellett a kastély ad 
otthont a jövő évi kancellári konferenciának – sorolta Bács Zoltán.

Mád polgármestere, Tatárka József kiemelte, hogy a Debreceni 
Egyetem révén megjelenő tudományos háttér jelentős fejlődést 
generálhat a településen és a borvidéken egyaránt.

– Nemcsak Mádnak, hanem a régió számára is előrelépést jelent-
het a labor létrehozása. Mintegy 100 ezer ember profitálhat belőle, 
aki borászattal foglalkozik a térségben. A gazdák, akik itt vizsgáltat-
hatják majd a boraikat, nézethetik meg a termést, jó hasznát veszik 
a kutatásoknak – tette hozza a polgármester.

szilvássy Zoltán rektor a laborátadás kapcsán elmondta, hogy 
a borakadémia a borvidék kultúrájához, kereskedelmi, gazdasági 
tevékenységéhez, láthatóságához nyújtott szakmai támogatás mel-
lett – a Debreceni Egyetem multidiszciplinaritását kihasználva – a 
helyi gazdákkal közösen hozzájárulhat ahhoz, hogy megtalálják és 
azonosítsák a térség borainak speciális gyógyászati tulajdonságait.

Az egyetemi vezető előadásában felidézte, hogy már évszáza-
dokkal ezelőtt Nagy Katalin cárnő orvosságként használta a tokaji 
borokat, és a tengerészek is fogyasztották a C-vitamin-hiány miatt 
kialakuló skorbut megelőzésére, de orvostudományi bizonyítékok-
kal eddig nem támasztották alá ezeket az állításokat.

– A borakadémia tudatosan és egyedi módon foglalkozik a bor-
hoz kapcsolódó egészségi vonatkozásokkal. Azt szeretnénk, ha a 
borászati termékek klinikai vizsgálatokon mennének keresztül, és 
orvosilag is igazolnánk jótékony egészségügyi hatásukat. Ez jelentős 
versenyelőnyt nyújthat a nemzetközi piacon – hangsúlyozta a rektor. 
Hozzátéve: a gasztroenterológia legmodernebb, noninvazív eszkö-
zeivel vizsgálják a bor élettani hatását, melyhez kifejlesztettek egy 
olyan módszert, aminél nincs szükség speciális gyomorszondára.

Egyetemi tudással a mádi borászatért

Csige László, a Mádi Bor Akadémia megbízott igazgatója előadá-
sában kiemelte, hogy a borvidéknek közös, jól érthető koncepcióra, 
stratégiára van szüksége.

– A Debreceni Egyetem a borvidéki kommunikációhoz új al-
kotóelemeket biztosít, amelyek a legfejlettebb tudományos kutatá-
sokon alapulnak. A legkorszerűbb precíziós eszközök – földradar, 
gamma-spektroszkóp, precíziós geológiai térképészeti műszerek, 
kőzetmikroszkóp – révén lehetőség lesz a különleges adottságú 
termőhelyek feltérképezésére, ezzel alátámasztva a termőhely-
specifikum fontosságát – magyarázta Csige László.

Győri Zoltán, a Debreceni Egyetemen Táplálkozástudományi 
Intézetének egyetemi tanára előadásában az egyetemen és a világban 
végzett borvizsgálatokról beszélt. Elmondta, hogy a kutatók a mádi 
laborban cukortartalom-mérést, mikrobiológiai vizsgálatokat is 
végeznek majd a borhibák megismerése érdekében.

– Az új laboratóriumban olyan műszerek – folyadék-kromatográf, 
spektrofotométer, szuperkritikus extraktor – állnak rendelkezé-
sünkre, amelyek képesek a borösszetevők minőségi szétválasztására, 
vegyületek beazonosítására és mennyiségi meghatározására. A 
borban és a mustban közel 400 féle vegyület mutatható ki, amelyek 
folyamatosan változnak az alkoholos erjedésben, illetve a hordós 
és palackos érlelés során. Van olyan berendezésünk, amelyik a bor 
és must 23 analitikai paraméterét 1 perc alatt képes megmérni – 
tájékoztatott Győri Zoltán professzor.

sipka sándor, a Debreceni Egyetem Táplálkozás- és Élelmi-szer-
tudományi Doktori Iskola egyetemi tanára szív- és érrendszeri, 
valamint a daganatok okozta halálozás a tokaji borrégióban című 
előadásában arról a kutatásról beszélt, amely során több mint 
200 ezer ember borfogyasztási, táplálkozási szokásait és szociális 
helyzetét vizsgálták. A kutatás nyomán megállapították, hogy a 
rosszindulatú daganatok vonatkozásában a jelentősen alacsony 
mértékű elhalálozás valószínűleg közvetlenül összefügg a tokaji 
borok sajátos tulajdonságaival.

A Mádi Bor Akadémia együttműködést kezdeményezett a borá-
szokkal, akik a legjobb, közepes és gyengébb minőségű aszúikat a 
Debreceni Egyetem egyedülálló technológiájával vizsgáltathatják 
be a laborban. Ha az ott kapott eredmények és a borászok mérései 
egyeznek, minőségbiztosítási számértéket helyeznek el a boros 
palackokon. Ez hasznos lehet a vásárlók tájékoztatásában, hogy 
bevizsgált minőséget vesznek, a borászok szempontjából pedig arra, 
hogy az objektív minőséghez igazíthassák az árképzést.

 Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu
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Az 1962-es Ki mit tud? nyomán ismerte meg az ország Hacki 
Tamás nevét. Az akkor 18 éves fiatal az orvosi pályát választotta, de 
a szakma mellett sem távolodott el a zenélésétől, a 80-as években 
háromezer koncertet adott az együttesével világszerte, Ausztráliától 
Európán át Japánig.

– A hangképzés már mint füttyvirtuózt is érdekelt, talán azért 
lettem fül-orr-gégész, hiszen a zenéhez, a fütyüléshez kapcsolódó 
funkciók ezek a fül-orr-gégészet felé vittek. Később a fütyüléssel 
kapcsolatos ismereteim rendkívüli módon segítettek a hangképzés 
megértésében. A fütyülés kicsit hasonlít az énektechnikához, olyan 
értelemben, hogy a légzést, az artikulációs szerveket hasonlókép-
pen használom, csak a gégének más funkciója van – magyarázta 
a professzor.

A foniátria neves szakembere aktív kapcsolatban áll a Debreceni 
Egyetem Fül-orr-gégészeti és Fej-nyaksebészeti Klinikájával, jár 
előadást tartani, és a debreceni szakemberek is gyakori vendégek 
a fővárosban.

– A foniátria nemcsak a hanggal, hanem az artikulációval, a 
beszéddel és a nyelési problémákkal is foglalkozik. Mindazokkal a 

Fókuszban
a foniátria 

funkciózavarokkal, amelyek a szájüreget, a garatot és a gégét érin-
tik, éppen ezért kapcsolódik a fül-orr-gégészethez. A hangképzés 
területén óriási a fejlődés, a hangképzési zavarok okait jobban 
ismerjük, mikroszkopikusan látjuk a gégét, sokkal több elváltozást 
felfedezünk, de az idegi és hormonális irányítási zavarokban is sok 
mindent fel tudunk tárni. Az operatív terápiák is változtak, szoktunk 
végezni gégebénulás esetén hangajakfeltöltést, középre tolást, a 
hangmagasság változtatását ma már lehet operatív módon befo-
lyásolni. olyan mikroszkopikusan finom műtéteket hajtunk végre, 
amiről régebben nem is álmodtunk – részletezte Hacki Tamás.

A professzor számos szerzővel együtt négyéves munka eredmé-
nyeként alkotta meg a Foniátria és társtudományok című kéziköny-
vet, amely a tudományterület legújabb eredményeit tartalmazza. A 
szakkönyvet a Debreceni Egyetem hallgatói is használják.

– A logopédiát Németországban egészségtudományi alapon 
kezelik, ezért ezen a téren együttműködésre van szükség a bölcsé-
szet- és az orvostudomány között. Abban bízunk, hogy egy ilyen 
nemzetközi elismertségű szakember sokat tud ebben segíteni. 
Tőle az orvostanhallgatók, a gyógypedagógus-hallgatók, de még 
a kollégák is nagyon sokat tanulhatnak. Budapesten létrehozott 
egy olyan logopédiai kutató és oktató csapatot, ami Magyarorszá-
gon egyedülálló. Ennek lenne egy országos hálózata a Debreceni 
Egyetem részvételével, ami beleillik intézményünk gyógypedagógia 
oktatásának koncepciójába – mondta el szilvássy Zoltán rektor, aki 
hozzátette: a Fül-orr-gégészeti és Fej-nyaksebészeti Klinikán számos 
jelentős szakmai program indult, például a cochleáris implantáció, 
illetve az agytörzsi implantáció. utóbbinak a magyarországi fül-
orr-gégészeti gyakorlatban csak Debrecenben van hagyománya.

rezes szilárd klinikaigazgató (a csoportképen jobbra) elmond-
ta, hogy jelenleg is tart az az egy hónapos, szakorvosjelölteknek 
szervezett szakvizsga-előkészítő tanfolyam, melyre igyekeztek a 
szakma területeinek legjelentősebb képviselőit meghívni, többek 
között Hacki Tamást.

– A fül-orr-gégészetnek ez csak egy kis szegmense, azonban 
rendkívül fontos. A foniátriai kérdéseken belül az egyik legmegha-
tározóbb, jelentős szemléletformálással bíró szaktekintélye, Hacki 
professzor regensburgból érkezett a rendezvényre – tájékoztatott 
rezes szilárd, hozzátéve: az egy hónapos képzés során 16 szakor-
vosjelölt több mint negyven előadótól 72 előadást hallhat.

Hacki Tamás a Fül-orr-gégészeti és Fej-nyaksebészeti Klinika 
szakmai továbbképzésének keretében a foniátriáról általánosságban 
tartott előadást, illetve bemutatta a foniátria új aspektusait, diag-
nosztikai és terápiás lehetőségeit. Hajdúböszörményben, az egyetem 
Gyermeknevelési és Gyógypedagógiai Karán pedig a hangképzés 
csecsemőkortól az aggkorig tartó fejlődéséről beszélt a diákoknak.

 Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu, TPL

Hacki Tamás, a Regensburgi Egyetem fül-orr-gégész pro-
fesszora, a foniátria neves kutatója, az 1962-es Ki mit tud? 
győztese tartott vendégelőadást november végén a Deb-
receni Egyetemen. A szakemberrel egy logopédiai kutató 
és oktató hálózat létrehozásáról is egyeztetett Szilvássy 
Zoltán rektor. 
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November végén elhagyhatták a Debreceni Egyetem Szü-
lészeti Klinikáját az október 24-én született négyes ikrek. 
A koraszülött babák az elmúlt hetekben folyamatosan 
fejlődtek, gyarapodtak, erősek és egészségesek.

– Egy igazi csapatmunka, a szülészet és a neonatológia, valamint 
más szakterületek együttműködésével értük el, hogy az édesanya 
és a babák szövődménymentesen hagyhatják el a klinikát. Négyes 
ikerterhesség nálunk legutóbb három éve, azt megelőzően pedig 
harminc éve volt. Az asszisztált reprodukciós technikák fejlődé-
sével az ikerterhesség viszont egyre gyakoribb, a klinikán jelenleg 
is húsz ikerterhes kismama van a szüléshez közel – hangsúlyozta 
Krasznai Zoárd Tibor. 

A szülészeti és Nőgyógyászati Klinika igazgatóhelyettese 
kiemelte, hogy a Kenézy integrációjával az ország legnagyobb 
szülésszámú intézménye jött létre a Debreceni Egyetemen, ahol 
adottak a feltételek és folyamatosak a fejlesztések ahhoz, hogy 
család- és bababarát ellátást nyújtsanak. 

Az édesanya és a babák öt héttel a császármetszés után, 
szövődménymentes gyermekágyas időszakot követően térhettek 
haza. A terhesség 32. hetében születtek kielégítő állapotban, de 
légzéstámogatást igényeltek. A három kislány és a kisfiú 1230 
és 1750 gramm közötti súllyal jött világra október 24-én. Azóta 
egyenletesen és egyformán fejlődtek, mára mindegyikük több 
mint két kiló. Az ikrek ugyan hazamehettek, de a szülők kapcso-
latban maradnak a debreceni klinika orvosaival, akik az otthoni 
szakembereket is felkészítették a babák gondozására.

Hazamehettek a négyes ikrek

– Tartottunk egy hazaadás-tervező találkozót, ami az országban 
csak nálunk van. Meghívtuk többek között a babák háziorvosát, a 
területileg illetékes védőnőt, és a mentorprogram részeként olyan 
anyákat, akiknek szintén koraszülött babáik vannak, és támogathat-
ják a szülőket. Megbeszéltük, mi vár otthon a családra, hogy alakul 
a táplálás, az oltások rendje. szoros kapcsolatot tartunk a családdal, 
legközelebb két hét múlva jönnek vissza kontrollra – ismertette 
rózsa Tímea, a gyerekek kezelőorvosa, a Debreceni Egyetem 
Klinikai Központ Gyermekgyógyászati Klinikájának csecsemő- és 
gyermekgyógyász szakorvosa.

A klinika szakdolgozói a szülőknek mindent megtanítottak, 
hogyan lássák el a négy babát. Anna, Panna, Anita és richárd már 
most nagyon különböző személyiségek.

– ricsi és Panna nagyon aktívak, már most látszik, hogy erős 
egyéniségek, az etetésnél is kikövetelik az elsőséget. Anita és Anna 
lényegesen nyugodtabb. Érdekesség, hogy akik a pocakban is 
egymás mellett voltak, nagyon szeretnek egymáshoz érni. Ha el is 
vannak fordítva egymástól, rövid idő alatt visszafordítják az arcukat 
és összebújnak – mondta az édesanya, Nagyné Kozák Anita.

Az édesapa az elmúlt egy hónapban folyamatosan ott volt a fe-
lesége és a négy baba mellett. otthonunkban mindent előkészített 
a hazatérésre. Igazi hősként tekint párjára, Anitára.

– Az elején nem nagyon tudtam felfogni a történteket, de már 
egyre nagyobb a kötődés közöttünk. Folyamatosan a feleségemmel 
és a gyerekeimmel vagyok, az etetéseket is elsajátítottam, igyekszem 
mindenben segíteni, levenni a terhet a feleségemről – nyilatkozta 
az édesapa, Nagy richárd.

A szülők megköszönték az orvosok és a szakdolgozók munkáját. 
Ahogy fogalmaztak: nagy segítséget kaptak a klinikán ahhoz, hogy 
egészségesen vihessék haza az ikreket és elboldoguljanak a picikkel 
otthonukban is.

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu
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A Diákhitel Központ októberben 
nyereményjátékot hirdetett, amely já-
tékban egy hét alatt majdnem 15 ezer 
felsőoktatásban résztvevő hallgató 
szavazott. A Debreceni Egyetem ismét 
remek összefogást mutatott, hiszen 
pár nap alatt kétezer debreceni adta 
le voksát. 

A Diákhitel Központ nyereményjáték 
célja az volt, hogy felhívja a figyelmet a klí-
maváltozásra és hogy megerősítse a környe-
zettudatos gondolkodásmódot. A játékban a 
legtöbb szavazatot kapó felsőoktatási intéz-
mény, azaz a Debreceni Egyetem számára a 
Diákhitel Központ ötven, környezetbe illő fa 
elültetését vállalta, november 21-én így tehát 
az országh László sétány és a Klinka területe 
25-25 darab kocsányos tölggyel és hársfával 
gazdagodott. Az ültetésen a Diákhitel Köz-

pont részéről Magyar Péter vezérigazgató, 
a Debreceni Egyetem részéről Bács Zoltán 
kancellár, Bognár István Ádám DEHÖK 
elnök, illetve szentpéteri-Nagy Veronika, a 
DEHÖK Környezetvédelmi Bizottság elnöke 
vett részt.

– A faültetés lényege szerintünk az, hogy 
Mi úgy gondoljuk és szerintem közösen 
gondoljuk, hogy aki tanul és aki fát ültet az 
mindenképp a jövőre készül – foglalta össze 
gondolatait Magyar Péter.

A Diákhitel Központ vezérigazgatója 
külön kiemelte, hogy igazi meglepetésként 
érte a központot a hallgatók hihetetlen 
aktivitása. A Debreceni Egyetem eleinte 
nem tartozott az aktív intézmények közé 
a nyereményjátékot tekintve, viszont az 
utolsó pár nap elképesztő összefogásának 
köszönhetően a DE egyértelmű győztese 
lett a játéknak. A szervezők egy különdíjat 

Még mindig 4,5 millió vissza nem térítendő 
támogatást kaphat az, aki jelentkezik a prog-
ramba, a GINoP-5.1.9-17-17-2017-00004 
számú, Álláskeresők és fiatalok vállalkozóvá 
válásának ösztönzése – képzés és mentorálás 
elnevezésű, az Észak-alföldi régióban meg-
valósuló európai uniós pályázatra.

A lehetőséggel bármely fiatal élhet, aki 
megfelel a következő kritériumoknak: 
– regisztrált álláskereső / Ifjúsági Garancia 

Program résztvevője a jelentkezés napján 
(akár a regisztráció napján is elég bejelent-
kezni álláskeresőnek a kormányhivatalba),

– állandó lakcíme vagy tartózkodási helye 
van az Észak-alföldi régióban, 

– 30 év alatti, és nincs vállalkozása vagy 
társas vállalkozásban meghatározó része-
sedése.
Végzettség, szakmai tapasztalat nem 

számít. Jelentkezés a férőhelyek erejéig áll 

rendelkezésre! A leendő vállalkozót végig se-
gítik; kap egy vállalkozási ismereteket nyújtó 
106 órás ingyenes képzést (kb. 2-3 hét), majd 
üzleti terv tanácsadásokon készítik fel egy 
megfelelő üzleti terv megírására, amiben 
szintén segítséget kap.

A vállalkozást csak az üzleti terv jóvá-
hagyását követően lehet megalakítani! A 
vállalkozás megalakítását követő három 
hónapon belül be kell nyújtani a támogatási 
kérelmet a Magyar Államkincstárhoz! A 
vállalkozás székhelyének és telephelye(i)nek 
a régióban kell működnie a projekt 1+1 éves 
időszaka alatt.

A jelöltnek vállalnia kell, hogy a visz-
sza nem térítendő támogatást követően a 
megalakult vállalkozást 1+1 évig működteti, 
és abban személyes közreműködőként részt 
vesz, főállású munkaviszony keretében. A 
második évben a vállalkozása árbevételének el 

Egyre zölDEbb egyetem

4,5 millió Ft kezdő vállalkozóknak – még mindig nem késő!
kell érnie az 1.000.000 Ft-ot. Mellette munkát 
is vállalhat maximum 35 órás munkaviszony 
keretében. A regisztrációtól a vállalkozás 
alapításáig várhatóan 2-3 hónap telik el.

A projekt keretében az Észak-alföldi régi-
óban 2.105 új vállalkozás indulhat, melyhez 
a jelentkezők fejenként a működésük első 
évére 4.573.800 Ft vissza nem térítendő 
támogatást kaphatnak a Magyar Állam-
kincstártól (100%-os támogatás), melyből 
3,3 millió Ft-ot bérre és annak járulékaira 
(önfoglalkoztatás), 1,3 millió Ft-ot pedig 
szinte bármi másra (eszköz, szolgáltatás stb.) 
lehet felhasználni. Nem támogatható mező-
gazdasági vállalkozás, sem felnőtt tematiká-
jú, illetve 18 év feletti vendégkört kiszolgáló 
szolgáltatás sem, minden más viszont igen. 
További részletekről a penzajovodhoz.hu 
olvashatnak!

(x)

is hirdettek a tízezer hallgatói létszám alatt 
működő egyetemek részére, amit pedig az 
egri Eszterházy Károly Egyetem nyert meg, 
ők harminc fával gazdagodtak. 

– Nagyon örülünk, hogy a Debreceni 
Egyetem egy nagy hajrával és egy jó belső 
kommunikációval elérte, hogy mi nyerhes-
sük meg ezt a versenyt. Ez is mutatja, hogy a 
mi egyetemünkön, ha egy cél közössé válik, 
akkor viszonylag hamar tudunk sok embert 
felsorakoztatni a cél mögé, és ez ebben az 
esetben is így történt – emelte ki a Debreceni 
Egyetem sikerét Bács Zoltán.

A faültetésben a DEHÖK Környezetvé-
delmi Bizottsága is aktívan részt vett, akik 
az ötven nyereményfa mellett egy saját fával 
is gazdagították az országh László sétány 
látványképét. 

DEHDK Sajtóiroda – Bajkó Kinga,
fotó: Bódi Sándor
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A DEHÖK Környezetvédelmi Bizottsága 
2009-ben alakult meg külföldi mintára, és 
azóta is töretlen sikernek örvend. A számos 
hazai elismerésben részesülő bizottságnak 
számtalan, már hagyománynak számító 
programja ismert, ilyen például a Föld órája, 
a Darules a Hortobágyon, vagy például a 
Nagytakarítás, ami talán hozzájárult ahhoz, 
hogy elinduljon egy országos kampány is. A 
bizottság fő célja, hogy felhívja a figyelmet 
a környezetvédelem és természetvédelem 

fontosságára, illetve hogy szemléletváltást 
érjen el a hallgatók körében, de már óvodá-
sokat és kisiskolásokat is bevontak számos 
programjukba.

A születésnapi ünneplésen a vacsora és a 
tortavágás mellett Körösparti Péter egykori 
DEHÖK-elnök, jelenlegi DEHDK-elnök és 
a Környezetvédelmi Bizottság alapötletének 
kitalálója, Kövér László, a bizottság oktatási 
társelnöke és szentpéteri-Nagy Veronika, 
a bizottság jelenlegi elnöke összefoglalták 

10 ÉvES A „KÖRNyBIZ”

ünnepi gondolataikat. Egy dologban mind 
a hárman egyetértettek, a környbiznek a 
környezetvédelmen kívül talán van egy még 
nagyobb, egy még fontosabb tulajdonsága 
is, ez pedig a közösségkovácsoló erő. A 
bizottsági tagok között életre szóló barát-
ságok, szerelmek és erős kapcsok köttettek 
a hosszú évek alatt. Ezeket a gondolatokat 
a bizottság ünnepi kötete is mutatja, amely 
tartalmazza a programokat, díjakat, kö-
zös történeteket és rengeteg fotót, am jól 
illusztrálja, hogy ez még több is mint egy 
bizottság. A kötet mellett a szervezők egy 
riportfilmet is levetítettek, melyben szó 
esett például az első Nagytakarításról és 
annak akkori nehézségeiről, a csapat jelen-
leg futó projektjeiről, arról, hogy miért is jó 
egy ilyen közösséghez tartozni, illetve a volt 
elnökök szemléltették, hogy miért érdemes 
foglalkozni a bizottsággal.  

Az est tökéletes alkalom volt arra, hogy 
a rég nem látott ismerősök együtt emlékez-
zenek vissza a tíz évre, szóba kerüljenek az 
országos szinten elért eredmények, és hogy 
egy kellemes vacsorával a bizottság tagjai 
még egy plusz emlékkel gazdagodjanak. 

Még legalább tízszer ennyi évet kívánunk, 
Környbiz, boldog szülinapot!

DEHDK Sajtóiroda – Bajkó Kinga, 
fotó: Löki Viktor

Fennállásának tizedik évfordulóját 
ünnepelte december 9-én a DEHÖK 
Környezetvédelmi Bizottsága. 
Az alapító tagok, az egykori és 
a jelenlegi tagok, valamint aki valami-
lyen formában hozzájárult a szervezet 
sikerességéhez, közösen ünnepeltek.
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A konferenciasorozatot a prof. dr. sári Mihály, a kultúra és felnőtt-
képzés értékteremtő professzorának 70. születésnapjára szervezett 
ünnepi konferencia nyitotta. A „Kultúra és tanulás nemzetközi 
kontextusban” című konferenciát a DAB székházban tartották nov-
ember 25–26-án. sári Mihály évtizedekig a debreceni Kossuth Lajos 
Tudományegyetem BTK Művelődéstudományi és Felnőttnevelési 
Tanszék oktatójaként dolgozott. Nevéhez kötődik a Hajdú-Bihar 
megyei Népfőiskolai Tanács, illetve az alapítványi alapon műkö-
dő Hajdúsági Népfőiskola (1990–1998) létrehozása is. 2003-ban 
megkapta a Magyar Köztársasági Arany Érdemkeresztet, 2005-ben 
sikeresen habilitált, és ugyanebben az évben kapta a Mestertanár 
Aranyérmet. 2006-ban az olomouci Palacky Egyetemtől húszéves 
kutatási együttműködés elismeréseként Comenius Emlékplakettet 
kapott. 2013-ban vonult nyugdíjba az Eötvös József Főiskoláról, 
ahol rektorhelyetteseként dolgozott. Ezt követően hazaköltözött 
családjához közel, Hajdúböszörménybe, de azóta is folyamatosan 
aktív. A 70. születésnapja tiszteletére rendezett konferencián sári 
Mihály pályatársai, hazai és külföldi partnerei, tanítványai tartottak 
előadást a kultúra, a művelődés és felnőttkori tanulás témájában. 
A kétnapos eseményen szóba került többek között a felnőttképzés 
története, a felnőttkori tanulás sajátosságai, a közösségi művelődés 
jelentősége, szerepe és annak intézményrendszere is.

A rendezvénysorozat „A tanulás mint érték” című konferenciával 
folytatódott november 27-én, ugyancsak a DAB székházban. Az 
esemény a „Tanuló közösségek és társadalmi átalakulás – kelet-kö-
zép-európai tapasztalatok” projekt kétéves eredményeit mutatta be 
hazai és határon túli szakemberek közreműködésével. ők ismer-
tették a különböző oktatási szinteken megjelenő magyar nyelvű 
tanulási lehetőségeket hazánkon kívül Erdélyben, Felvidéken és 
Kárpátalján. Az előadók gyakorlati példákon keresztül is szemléltet-
ték erdélyi, felvidéki, kárpátaljai és magyarországi tanuló közösségek 
konkrét eseteit. A nemzetközi kutatási, tapasztalatcserén alapuló, 
fejlesztési projekt alapvető célja az oktatás, felnőttképzés helyzetének 
megismerése volt Magyarországon, romániában, szlovákiában és 
ukrajnában. A projektet megvalósító Nullpont Kulturális Egyesület 
1993 óta működik a Debreceni Egyetemen, tagjai főként jelenlegi és 
egykori hallgatók, oktatók, így a Művelődéstudományi és Humán 
Tanulmányok Tanszék mellett működő aktív civil szervezet.

A tudomány ünnepe rendezvénysorozatot „A kultúra mint érték” 
című konferencia zárta november 28-án, szintén a DAB székház-
ban. Az esemény az „Egyetemes kultúra” elnevezésű, EFoP-5.2.2-
17-2017-00065-ös projekt kétéves eredményeit vonultatta fel hazai 
és határon túli szakemberek közreműködésével. A konferencián 
bemutatkozott több magyarországi, erdélyi, kárpátaljai és felvidéki 
kulturális közösség, amelynek képviselői ismertettek több, határon 
túl eredményesen működő kulturális esetet. Az Egyetemes kultúra 
című nemzetközi projekt fő célja a bevont nyolc partnerszervezet 
közreműködésével a kulturális szakterületen olyan módszerek, eljá-
rások és jó gyakorlatok feltárása, tanulmányozása és rendszerezése, 
amelyek hozzájárulnak a nemzettudat megtartásához, fejlesztik a 
helyi identitást, közösséget építenek, segítik az önkéntesség elter-
jedését, a hagyományok átörökítését és a fiatalok szülőföldön ma-
radását. A projektidőszak alatt kiemelt feladat a Kárpát-medencei 
magyarság hagyományőrző, önkéntes alapon szerveződő kulturális 
gyakorlatának megismerése, jó gyakorlatok adaptációja a hazai 
viszonyok között, a kölcsönös tanulás az együttműködő partne-
rektől. A projektet a KultúrÁsz Közhasznú Egyesület valósította 
meg együttműködésben a Debreceni Egyetemmel. 

Kenyeres Attila

Háromnapos konferenciasorozat
Háromnapos konferenciasorozattal ünnepelte az idei tudomány ünnepét a DE BTK NMI Művelődéstudományi és Hu-
mán Tanulmányok Tanszéke hazai és nemzetközi szakemberek részvételével. A tudományos tanácskozások az ünnep 
központi témaköréhez, az értékekhez és értékközvetítéshez kapcsolódtak. 
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Egy-egy estére mindenki felvehette legelegánsabb ruhá-
ját, elhívhatta szíve választottját és átélhette a gólyabál 
felejthetetlen hangulatát. A Debreceni Egyetem Hallgatói 
Önkormányzata és a kari részönkormányzatok idén is hat 
bált szerveztek a hallgatóknak november hétvégéin. 

Egyedi dekorációval, ragyogó fényekkel, 
elmaradhatatlan keringővel és fotófallal 

várták az érdeklődőket az egyetem 
különböző helyszíneire hétről hétre a 
szervezők. Az első évüket megkezdők 
a gólyabáljukon való részvétellel válnak 
hivatalosan is teljes jogú tagjaivá az 
egyetemi közösségnek. 

A maradandó élményt nyújtó báli 
esték minden évben fontos esemény-
nek számítanak a felsőoktatási intéz-
mény életében. A szervezők elszántan 
és fáradhatatlanul tesznek azért, hogy 
felejthetetlen estét biztosítsanak a hall-
gatók számára. Egy ilyen színvonalas 
rendezvény megkívánja a többhetes 
előkészületet, az összetartó munkát 

és a gondos szervezést. Az ide év báli szezonja az Állam és Jogtu-
dományi-, valamint az Egészségügyi Kar estjeivel vette kezdetét 
november 15-én. A jogászok hallgatói bálját idén is a Lovarda 
Egyetemi és Kulturális Központban rendezték meg, ahol sor ke-
rült a gólyák nyitótáncára és a végzősök szalagtűzésére is, majd 
egy kötetlen buli bontakozott ki a Kassai úti campuson, melyen 
mindenki önfeledten szórakozhatott. Az Egészségügyi Kar báljá-
nak megint csak a nyíregyházi Zilahi terem adott otthont. Az este 
folyamán, felelevenítve a korábbi szokásokat, újra megkoronázták 
az este Gólyakirályát és -királynőjét, valamint az uFo együttessel 
hangolódhattak a tombolára a bálozók. Egy nappal később, nov-
ember 16-án a Debreceni Egyetem Általános orvostudományi, 

Fogorvostudományi, Gyógyszerésztudományi 
és Népegészségügyi Karok hallgatói 

A legcsodásabb pillanatok

számára hozták el a Medikus Gólyabált a Debreceni Egyetem 
Főépületébe. Az alkalomra a szervezők ünnepélyes megnyitóval, 
az elsőévesek nyitótáncával, vacsorával és egész estés élőzenével 
– köztük Kállay-saunders András produkciójával készültek. A 
sorozatot a Gyermeknevelési és Gyógypedagógiai Kar folytatta 
Hajdúböszörményben, ahol a gólyák keringőjét, illetve a bálkirályi 
párválasztást felejthetetlen buli követte. November 23-án a soron 
következő Gólyabál a Gazdaságtudományi-, Műszaki-, és Mező-
gazdaság-, Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási Kar 
közös szervezében zajlott, az intézmény Főépületében az elsőévesek 
nagyszabású produkciókkal szórakoztatták a vendégeket, majd 
a sztárfellépő, Pápai Joci fokozta tovább a hangulatot. A szezont 
a Bölcsészettudományi, Informatikai-, Természettudományi és 
Technológiai, valamint a Zeneművészeti Kar közös bálja zárta 
november 30-án. A szervezők alkalomhoz illő fotófallal készültek, a 
díszes nyitótáncot követően az Abrakazabra báli zenekar invitálta a 
tánctérre a szórakozni vágyókat és a rezidens Dj Juhász Laci keverte 
a lemezeket, az est két sztárfellépője: Bereczki Zoltán és Nagy Feró 
volt. A gólyabál az egyik legfontosabb és legünnepélyesebb esemény 
egy egyetemista életében, így a hagyományoknak köszönhetően az 
évről évre nagyobb népszerűségnek örvendő rendezvények jövőre 
is tárt karokkal várják majd az első- és a felsőbb éveseket egyaránt.

DEHDK Sajtóiroda – Óvári Anna
fotó: Balogh Albert
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A Debreceni Mentőalapítvány egyik fő 
célkitűzése városunk mentésügyének 
folyamatos fejlesztése, ami magával 
vonja a legkorszerűbb eszközök be-
szerzésében való közreműködést. 
A kiválasztott eszközök a városunk-
ban 24 órában szolgálatot teljesítő, 
három magas szintű (Eset- és Roham-
kocsi) mentőegységen kapnának 
helyet, annak érdekében, hogy az 
életmentést még professzionálisabbá 
tehessék mentőtisztjeink és mentőor-
vosaink számára. 

Az egyik beszerezni kí-
vánt készülék a King Vision 
videolaryn-goscope, amely 
a komplikáltabb emelt 

szintű légútbiztosításhoz 
nyújtana óriási segítséget a 
helyszíni ellátóknak. Mind-
három magas szintű – ilyen 
beavatkozásban kompetens 
– mentőegységünkre szeret-

nénk ilyet elhelyezni, annak 
érdekében, hogy a betegeink lég-
útja a legbiztonságosabb módon 

kerüljön izolálásra, amennyiben erre szük-
ségük van. Az emelt szintű légútbiztosítás 
egyáltalán nem veszélytelen beavatkozás, 
emiatt minden tőlünk telhetőt meg kell 
tennünk a optimális körülmények biztosí-
tásáért betegeink érdekében. Ezen eszköz a 
biztonság maximalizálására szolgál, hiszen 
egy hagyományos módon nehezen feltárha-
tó légút esetén, ezen technika segítségével 
nem lehet akadálya a gyors és biztonságos 
légútbiztosításnak.

A másik eszköz egy hordozható siemens 
ultrahangkészülék, amely hazánkban még 
nem igazán elterjedt a prehospitális ellá-
tásban, viszont egyértelműen bizonyított 
a hatásossága, amennyiben megfelelően 

Támogassa a MENTŐKET! képzett szakember használja. Nemcsak 
a helyszíni beavatkozásokat határozhatja 
meg egy helyszíni gyors ultrahangvizsgálat, 
hanem ezzel együtt gyakorlatilag a beteg 
sorsát is képes lehet pozitívan befolyásolni, 
ami nem elhanyagolható szempont.

szeretnénk beszerezni 3-3 darab ilyen 
készüléket, amelyekkel felszerelhetnénk a 
magas szintű egységeket, megadva ezzel 
Debrecen város lakosságának azt a lehető-
séget, hogy baj esetén a lehető legmagasabb 
szintű professzionális ellátást kaphassák a 
helyszínen.

A KÉSZÜLÉKEK BESZERZÉSI ÁRA 
TÖBB MINT 10.000.000 Ft.

szerencsére azt tapasztaljuk, hogy az 
embereknek fontos a helyi érdekeltségű 
mentés támogatása, amivel a saját és család-
juk biztonságát növelik. Ezért szeretnénk 
információt adni arról, hogyan tudják ezt 
megtenni oly módon, hogy ez tényleg a 
helyi szinten kerüljön felhasználásra.

Amennyiben szeretne hozzájárulni a 
beszerzéshez, kérjük, vegye fel velünk a 
kapcsolatot, vagy támogatását átutalhatja 
az alapítvány számlájára az alábbi módon: 
Debreceni Mentőalapítvány: 12052729-
01578351-00100009, közleménybe: „Tá-
mogatás eszközbeszerzéshez”

www.dbmentoalapitvany.hu
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Csernoch László, a DE tudományos 
rektorhelyettese immár harmadik cik-
lusát kezdi az Országos Doktori Tanács 
(ODT) élén. A szintén az intézményhez 
kötődő Molnár Dániel ugyan most lett 
a Doktoranduszok Országos Szövetsé-
gének (DOSZ) elnöke, jóllehet számá-
ra sem annyira új ez a feladat, hiszen 
2018 márciusától elnökhelyettesként 
segítette a szervezet munkáját. Kine-
vezésük apropóján kérdeztük őket.

EÉ: – Kérem önöket, hogy mutassák be rövi-
den azoknak a szervezeteknek a tevékenységi 
körét, amelyeknek ellátják az elnöki teendőit!

Csernoch László: – Az oDT az elmúlt 
ciklusom alatt szervezeti és jogi változá-
sokon ment át. Korábban a Magyar rek-
tori Konferencia segítőegyesülete volt, így 
tulajdonképpen ugyanazokat a tagokat és 
tagszervezeteket gyűjtötte egybe, mint a 
jelenlegi oDT. Egyesületi mivoltából adó-
dóan azonban csak tanácsadó testületként 
tudott működni, ám az elmúlt időszakban 
bekövetkező változás eredményeként az 
oDT immár törvényben nevesített jogi 
szervezet, ennek megfelelően tehát jogkö-
rökkel is bír. Törvényileg elrendelt, hogy a 
szervezet tagja legyen mindazon egyetem 
doktori tanácsának az elnöke, ahol doktor-
képzés folyik. Jelenleg Magyarországon ez 30 
egyetemet jelent. Ezen felül adminisztratív 
segítők, valamint egy felügyelő bizottság 
tartozik még ide. Évente négy-öt alkalom-
mal ülésezünk, a doktorképzés aktuális 
kérdéseivel foglalkozunk, véleményezünk 
törvényjavaslatokat és/vagy jogszabályi 
rendeleteket, javaslatainkat pedig felter-
jesztjük az illetékes minisztériumhoz. De 
javaslattevőként részt veszünk az adott év 
doktori képzéseire vonatkozó állami ösz-
töndíjas férőhelyek számának egyetemek 
közötti elosztásában is. 

Molnár Dániel: – Az idén 25 éves DosZ 
korábban szintén egyesületként működött. 
2011-ben a több változást is hozó felső-
oktatási törvény nevesíti a szervezetet, és 
meghatározza, hogy a felsőoktatási intéz-
mények doktori képzésben részt vevő hall-
gatóinak országos érdekképviseletét látja el. 
Ez a törvény hozott jogalapot arra is, hogy 
a doktorandusz-önkormányzatok megala-
kulhassanak az elnök úr által már említett 
egyetemeken. Azt szoktam mondani, hogy 
a DosZ-nak két lába van. Egyrészt az imént 

említett önkormányzatok (amik most már 
majdnem mindenhol létrejöttek), ők adják 
a szervezet küldöttgyűléseinek küldötteit, 
ami a DosZ legfőbb döntéshozó szerve. 
Másrészt pedig a jelenleg nyolctagú elnökség 
biztosítja a DosZ működését, ami operatív 
feladatokat lát el egy felügyelőbizottság 
ellenőrzésével. Feladatunk tehát a dokto-
randuszok érdekképviselete mellett, hogy 
az önkormányzatok státuszát mindenhol 
megszilárdítsuk, láthatóságukat növeljük, 
és segítsük őket abban, hogy megfelelő 
költségvetéssel rendelkezzenek. A legtöbb 
doktorandusz-önkormányzat ugyanis 
önkéntes alapon működik, ami jelentősen 
megnehezítheti a hathatós tevékenységet. 
Fontos továbbá megemlíteni, hogy 2013-ban 
hozta létre szervezetünk az egyes tudomány-
területeken kutató doktoranduszok számára 
a Tudományos osztályok rendszerét, ahová 
folyamatosan várjuk az újabb jelentkezőket. 
Jelenleg 22 osztály működik hozzávetőleg 
500 taggal, a csatlakozással kapcsolatépítés-
re, konferenciák és más tudományos össze-
jövetelek szervezésére nyílik lehetőség, amit 
szintén fontos feladatának tekint a DosZ. 
EÉ: – Érdekes lesz a doktori iskolák életében 
a 2020-as év, mert tanulmányait most fejezi 
be a 2016-ban útjára indított új képzési 
rendszer első évfolyama. Mennyiben és ho-
gyan fogja ez érinteni az ODT-t és a DOSZ-t?

Cs. L.: – 2016-ban kezdték meg dokto-
randuszi tanulmányaikat az új, ún. 2+2-es 
rendszerben a hallgatók, de nem kell fel-
tétlenül eltölteniük 4 évet a képzésben. Ha 
megszerezte a szükséges krediteket, valamint 
tudományos eredményeivel is megfelel az 
elvárásoknak, akkor a hallgató előbb is meg-

szerezheti az abszolutóriumot. Ez azonban 
a többség esetében valóban 2020-ban lesz 
aktuális, és tény, hogy ezzel kapcsolatban 
még mindig vannak nyitott problémák. A 
legnehezebben kezelhető például az, hogy 
a jelenlegi szabályozások értelmében az 
abszolutórium megszerzésével a hallgató 
jogviszonya megszűnik, ugyanakkor az érte-
kezése benyújtására, a fokozatszerzési eljárás 
elindítására csak ezután van lehetőség. Ezt 
megoldandó kezdeményeztünk tárgyaláso-
kat az Innovációs és Technológiai Minisz-
tériummal, illetve a Nemzeti Kutatási, Fej-
lesztési és Innovációs Hivatallal. szeretnénk 
elérni, hogy legyenek olyan ösztöndíjak az Új 
Nemzeti Kiválóság Program keretein belül, 
amiket azok a hallgatók pályázhatnak meg, 
akik megszerezték az abszolutóriumukat, és 
fokozatszerzési eljárásukat is el kívánják in-
dítani. ugyanakkor mindannyian tisztában 
vagyunk azzal, hogy az így kiadott ösztön-
díjak teljesen nem fogják megváltoztatni 
a helyzetet. Különösen érzékenyen érinti 
ez a külföldi származású tanulókat, hiszen 
bizonyos országokból érkező hallgatók 
Eu-ban való tartózkodásának jogalapját a 
hallgatói jogviszony adja. Ha megszerzik az 
abszolutóriumot, elvileg ki kell utasítani őket 
az országból, vagyis a fokozatszerzési eljárás 
idején a jelenlegi szabályozások szerint nem 
tartózkodhatnak itt. 

M. D.: – Eddig is és a jövőben is arra 
fogunk törekedni, hogy nyomon kövessük 
az új doktori képzésben lezajló és az azt 
érintő folyamatokat. 2018-ban első ízben 
mentek le a komplex vizsgák. Ezek egyfajta 
szűrők, amikre azért van szükség, mert 
az előző rendszerben nagy volt azoknak a 

EgyüTTES KIÁLLÁS
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száma, akik tanulmányaik végeztével végül 
mégsem szereztek fokozatot. Ezeket kísér-
tük figyelemmel, valamint az elnök úr által 
felvetett problémák megoldásán dolgoztunk, 
dolgozunk jelenleg is. Bízom benne, hogy 
az együttes kiállás az oDT-vel felhívja a 
figyelmet a problémák rendezésének sürgető 
voltára. Annyit tennék még hozzá, hogy 
az utóbbi években nagyon nagy számban 
érkeztek hallgatók magyarországi doktori 
iskolákba külföldről, az ő integrációjukat 
egy nagyköveti rendszer kiépítésével segí-
tenénk. Ezt a közéleti tevékenységekre is 
nyitott külföldi doktoranduszok bevonásával 
működtetnénk, és igyekszünk elérni majd 
azt is, hogy egy olyan hálózat épüljön ki 
ebből, ami nemzetközi kapcsolati hálóként 
is meghatározható szerepet töltene be.
EÉ: – Ezek tehát a legfontosabb célkitűzések 
2020-ra?

Cs. L.: – Igen, ugyanakkor akad még 
néhány dolog, amivel fontos foglalkozni. 
Például a minőségirányítási rendszerek 
problémája. Az új képzési rendszerben már 
nem kívülről mondják meg a doktori isko-
láknak, hogy milyen követelményeknek kell 
megfelelniük. Nekik maguknak kell megfo-
galmazniuk azokat az elvárásokat, amiket a 
hallgatókkal és az oktatókkal szemben is tá-
masztanak, ám ezekre még nem mindenhol 
került sor. A minőségirányítási rendszernek 
másik problémája, hogy a hallgatók körében 
végzett tapasztalatfelmérések, az oktatással 
és a képzéssel kapcsolatos visszajelzések 
kezelése az elmúlt években nem igazán volt 
része a doktori iskolák napi rutinjának. A kö-
vetkező évek feladata tehát egyrészt ezeknek 
a megoldása, másrészt pedig a külföldi hall-
gatókkal való kapcsolattartás hatékonyabbá 
tétele. Annál is inkább, mert a stipendium 
Hungaricum ösztöndíjjal nálunk tanulók 
nagy száma ellenére kevés dokumentum 

érhető el angolul. És ne feledkezzünk el 
arról sem, hogy a doktori ösztöndíjak ma 
Magyarországon sajnos még nem verseny-
képesek. Az ösztöndíjként folyósított összeg 
egészen egyszerűen nem teszi lehetővé, hogy 
a hallgató például családot alapítson, pedig 
amikor a tanulmányait kezdi a doktori isko-
lában, éppen abban a korban van, hogy meg 
kell tennie az első lépéseket az önálló egzisz-
tencia kialakítása felé. Innen nézve érthető, 
hogy sokan nem a kutatói pályára mennek, 
hanem elfogadják az ipari szektorból érkező, 
jobb jövedelemmel kecsegtető ajánlatokat.

M. D.: – Örülök elnök úr felvetéseinek, 
hiszen mindezek benne vannak az elnöki 
programunkban, amit az elnökségi tagtár-
saimmal közösen készítettünk. Azonban 
fontosnak tartom leszögezni, hogy ezek nem 
rövid lejáratú projektek. Több éves folyamat, 
amíg megoldódnak. Tény, hogy a közel-
múltban történt egy keretszámemelés, 1300, 
magyar nyelvterületről származó hallgató 
kapott korábban állami ösztöndíjat (ponto-
san 30-an érkeztek határon túli magyarlakta 
területekről), ezt a keretszámot emelték 
tavaly előtt 2000-re. Ha lehet, így még a 
korábbiaknál is fontosabb, hogy a tudomá-
nyos utánpótlás nevelésében a DosZ aktív 
szerepet vállaljon. Annál is inkább, mert 
az alapszakot kezdő hallgatók nagyjából 4 
százaléka felvételizik doktori iskolába. sze-
retnénk többeket megszólítani, a graduális 
képzésben résztvevőket is, de ahhoz, hogy 
céljainkat elérjük, a felsőoktatásban dolgo-
zók bérét is rendezni kell. Amennyiben a 
fokozatszerzés sikeres, biztosítani kell, hogy 
a volt PhD/DLA-hallgató el tudjon és el is 
akarjon helyezkedni az adott felsőoktatási 
intézményben. Ennek elérése céljából szük-
séges feloldani azt az ellentmondást, amit a 
tanársegédi és a doktoranduszi ösztöndíj kö-
zötti eltérés eredményez: egy tanársegéd net-
tó fizetése alig több, mint egy komplex vizsga 
előtt álló PhD/DLA-hallgatóösztöndíja, 
illetve jelentősen kevesebb, mint a 180.000 
Ft-os doktoranduszi ösztöndíj a képzés 
második két évben.

Cs. L.: – Igaza van a DosZ elnökének, 
érthető okokból nem vonzó ma Magyaror-
szágon a kutatói pálya. És az oktatói pálya 
sem az. Többek között ezzel is magyarázható, 
hogy a legtöbb intézményben a férőhelyeket 
a keretszámemelések után sem tudták betöl-
teni a doktori iskolák. Bizonyos, hogy az ipar 
komoly felvevőpiaca lehetne a doktorandu-
szi képzést elvégző hallgatóknak, ugyanak-
kor ebben a tekintetben még szorosabbra 
kell fonni az oktatási intézmények és az ipari 
szektor közötti együttműködéseket. Ma a 

legtöbb magyarországi doktorandusz oktatói 
pályára szeretne lépni, viszont a tanszékek és 
intézetek nem tudnak annyi embert felvenni, 
amennyien végeznek a doktori iskolákban. 
Még akkor sem, ha olyan alacsony számok-
ról van szó, mint a mi esetünkben. 

M. D.: – ráadásul a doktori képzésben 
eltöltött négy év nem számít bele a szolgá-
lati időbe. De ilyen, elnökségeken átívelő 
probléma a doktoranduszok hitelképessége 
is. Mivel ösztöndíjakról beszélünk, ezek 
nem számítanak jövedelemnek, ami az előre 
tervezést és a családalapítást nehezíti meg. 
Hitelt azonban csak jövedelem igazolásával 
lehetséges igényelni, ezért a doktorandu-
szok, amennyiben csak az ösztöndíjakra 
támaszkodnak, nem tudnak hitelt felvenni. 
Tisztában vagyunk a problémás területekkel, 
és dinamikus, friss, a kihívásokat kereső, 
felelősségteljes csapatként azon fogunk 
dolgozni, hogy megoldásokat találjunk a 
problémákra.
EÉ: – Hogyan működik együtt ez a két szer-
vezet? Milyen a viszony közöttük?

M. D.: – Megteszünk mindent a képzés 
finomhangolása érdekében. És mivel egy új 
képzésről beszéltünk, azaz még egyszer sem 
ért körbe a rendszer, megvan a lehetőségünk 
arra, hogy szinte azonnal tudjuk korrigálni 
a hibákat. A DosZ és az oDT korábban is 
nagyon hatékonyan működött együtt, közös 
erővel igyekszünk megoldásokat találni a 
felmerülő problémákra a közeljövőben is. 

Cs. L.: – Mi magát a képzést, a DosZ 
pedig a képzésben résztvevők érdekeit 
képviseli. Ebből is látszik, hogy mindkét 
szervezett érdekvédelmi szervezet, azaz nem 
képzelhető el, hogy másként gondolkodjunk. 
Közösek a céljaink – minél jobb hallgatókat 
akarunk képezni, minél jobb körülmények 
között.

Juhász Tibor



2019. december16  unideb.hu ZOOm

váró Kata Anna, a Debreceni Egyetem 
Műszaki Karának főiskolai docense 
évek óta szakértője a témának. A 
Karriertippek című előadás-sorozat 
keretében tartott előadásában a 
sikeres prezentációról beszélt, annak 
összetevőiről, felépítéséről, sok gya-
korlati példát használva. 

Fontos kijelölni, hogy mi a prezentációnk 
célja, mit akarunk vele elérni, például tudo-
mányos célra készül-e, vagy egy terméket 
szeretnénk vele eladni. Jó, ha tudjuk, ki ül 
majd a közönségben, mert akkor fel tudunk 
készülni a kifejezésmódra vagy a formalitás-
ra, de meghatározza például a szakszavak 
használatát, sőt magát a felépítést is. Fontos, 
hogy tartsuk az előírt időt egy konferencián. 
A prezentáció felépítése szintén lényeges 
tényező, hiszen nemcsak az előadónak kell 
értenie, átlátnia a témát, hanem a hallgató-
ságnak is követnie kell tudni. Ha előtte gya-
koroljuk az előadást, és el tudunk szakadni 
a saját diasorunktól, az nagyban segíti a 
megértést, hiszen akkor fel tudjuk mérni, 
mikor mit kell hangsúlyozni, kiemelni, és 
ezáltal mi is magabiztosabbá válunk. 

Az előadóval kapcsolatban Váró Kata 
Anna elmondta, hogy az első információ itt 
is a külső, illetve a nonverbális kommuniká-
ció. Természetesen különböző előadásokhoz 
különböző stílus a megfelelő. A rutin mögött 
legtöbbször sok gyakorlás és gyakorlat van, 
de még ilyenkor is bekövetkezhet egy hiba, 
valami, amire nem számítottunk. A ráter-
mettséget és a kiállást pedig lehet tanulni, 
fejleszteni. Fontos, hogy maga az előadó is 
lelkesedjen a témája iránt, hiszen a közönség 
mindig megérzi, hogy az előadó mennyire 
szereti a saját témáját, amiről beszél. A 
magabiztosság, a szakértelem pedig szintén 

magával ragadja a hallgatóságot és meggyő-
zővé teszik az előadót.

Váró Kata kitért a dresszkódra és a meg-
jelenésre is. Nőknek azt ajánlotta, hogy 
visszafogott színeket viseljenek, kevés és 
visszafogott mintával. A szoknya térdig vagy 
térd alatt érő legyen. Ha valaki élénk színű 
sálat visel, jobban odafigyelnek rá – ezt a 
szabályt azonban nem minden rendezvé-
nyen lehet alkalmazni, egy tudományos 
konferencián pedig nem igazán ajánlott. A 
kiegészítőkkel, ékszerekkel is érdemes óva-
tosan bánni, hiszen nemcsak a közönséget, 
de az előadót is zavarhatja például egy túl 
nagy fülbevaló. A smink és a köröm legyen 
visszafogott, és a hajunkat se csapkodjuk, 
miközben előadunk. A férfiaknak elegáns 
nadrágot ajánlott és világos színű inget, 
kiemelte, hogy a világoskék a legtöbb férfi-
nek jól áll, így „Jolly Joker”-nek nevezik az 
öltözködésben. Az öltöny nem feltétlenül 
szükséges, és a nyakkendő sem. A haj és 
az arc rendezett legyen, függetlenül attól, 
hogy a szőrzet rövid vagy hosszú. Nem 
szabad azonban elfelejtenünk, hogy a céges 
szabályok felülírhatják az általános elveket. 
Általános elv azonban, hogy az előadónak 
mindig egy fokkal elegánsabbnak kell lennie, 
mint a hallgatósága.

A nonverbális kommunikáció kiemelt 
fontosságú, ha előadunk. Nagyon fontos a 
szemkontaktus, ezáltal nemcsak személye-
sebb lesz az előadásunk, de azt is leolvashat-
juk, hogy értenek-e minket. A gesztikuláció 
egyénenként változik, de nem jó, ha túl 
erős, mert akkor elvonhatja a figyelmet a 
mondanivalóról. Lehet időnként mozogni, 
de a fel-lejárkálás nem szerencsés.

A verbális kommunikációban a legfonto-
sabb, hogy hallható legyen, amit mondunk. 
A hangszínünkről nem tehetünk, de a 
hangerőt tudjuk szabályozni, illetve a jó 
artikuláció és a megfelelő beszédtempó is 
segíti a megértést.  

A prezentáció külalakjával kapcsolat-
ban megtudtuk, hogy a színek segítik a 
hallgatókat, hogy jobban megjegyezzék az 
elhangzottakat. Konferenciára viszont fontos 
az egységes, visszafogott, de jól kivehető 
megjelenítés. A diák olvashatóak legyenek, a 
helyesírást ellenőrizzük. Az előadó elmond-
ta, hogy az „egy perc – egy dia” szabállyal 
legyünk óvatosak, mert nem minden hely-
zetben működik, egy egyetemi előadáson 
nem feltétlenül segíti a megértést, ezért nem 
tanácsos olyan gyakran váltogatni a diákat.

Protokoll és prezentáció
A képek használatával nemcsak időt 

spórolunk meg a prezentáció alatt, de válto-
zatosabbá tehetjük az anyagunkat. A videók 
nagyon impozánsak lehetnek, de megvan 
a veszélye, hogy nem tudjuk lejátszani, így 
mindig be kell kalkulálni, hogy nem fog 
működni. Ha ragaszkodunk hozzá, akkor 
se legyen két percnél hosszabb, és érdemes 
az előadás végére időzíteni.

A videók, a képek, a mémek és a karika-
túrák nagyon hatásos eszközei lehetnek az 
előadásunknak, hiszen humort, könnyed-
séget közvetítenek. Ha számokról beszé-
lünk, akkor érdemes grafikonokat, ábrákat 
használni – azonban mindenképp el kell 
magyarázni, hogy miről szólnak! A képek-
nek lehet több funkciója is: illusztrálhatjuk a 
mondandónkat, de hatáskeltőek is lehetnek, 
sőt, akár sokkolhatjuk is vele a közönséget. 
Figyelnünk kell az arányokra is: az előadás 
ne tolódjon el a vetítés irányába.

Érdemes már az előadás elején bevonni 
a közönséget a témába. sokan szeretnek 
„ice-breaker”-ekkel kezdeni, hogy fel-
keltsék az érdeklődést. De jó, ha kérdést 
teszünk fel, meglepő kijelentéssel, személyes 
élménnyel vagy játékkal indítunk. A vic-
cekkel érdemes óvatosan bánni, mert elég 
kultúraspecifikusak, illetve megbánthatunk 
vele valakit. Az anekdota legyen rövid, 
frappáns és releváns. Az idézetek és versek 
nemzetközi környezetben lehetnek problé-
mások, a szólások és közmondások esetében 
szintén arra kell figyelni, hogy illeszkedjenek 
a témához. 

A prezentáció felépítésével kapcsolatban 
az előadó elmondta, hogy a bevezetés, a 
témakifejtés mellett figyelni kell arra, hogy 
a végén ne felejtsük el az összefoglalást. Ér-
demes következtetést is levonni, amely már a 
korábbiakhoz képest új tartalmi információt 
is tartalmazhat, de ez el is maradhat. 

Végül még néhány jó tanács következett:
– Mindig figyeljünk az időre!
– Gyakoroljuk előtte az előadást! (Főleg, ha 

idegen nyelven tartjuk.)
– Figyeljünk arra, hogy tartsuk a kapcsolatot 

a közönséggel!
– Tartsuk be a diák sorrendjét!
– Ha szükség van, készítsünk jegyzetet 

magunknak!
– Próbáljuk kezelni az idegességünket! (Kis 

idegesség nem baj, sőt, de vigyázzunk, 
hogy ne olyan mértékű legyen, amely 
rontja a teljesítményt!)

Pogány Emese
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Színes programokkal, nyílt órákon való részvétellel, 
laborlátogatással és campus-túrával várták a Debreceni 
Egyetem leendő hallgatóit az intézmény legnagyobb 
beiskolázási programján, a DExpo-n. 

A DExpo évről évre népszerűbb rendezvény az egyetem 
életében, ezt a részvételi arányok is tökéletesen tükrözik, idén 
körülbelül 6000 középiskolás és szüleik látogattak el a Debreceni 
Egyetem Főépületébe november 20-án és 21-én. A 14. alkalommal 
megrendezett programsorozat célja a középiskolások közvetlen 
élményszerzésének biztosítása. A szervezők idén is igyekeztek 
megmutatni a felsőoktatási intézmény minden oldalát a látogatók 
számára.

A beiskolázási fórumon az egyetem mind a 14 kara képviseltette 
magát, standjaiknál az összes szükséges információt megszerez-
hették az érdeklődők a különböző szakokról. A több campuson 
zajló nyílt napon ezenfelül kitelepült az egyetem könyvtára, a 
kollégiumi bizottság és szakkollégiumok, az Idegennyelvi Köz-
pont, a DEMEK, azaz a Debreceni Egyetem Mentálhigiénés és 
Esélyegyenlőségi Központ, az egyetemi bizottságok és a sporttu-
dományi Intézet is, hogy biztosan megtalálja mindenki a számára 
legmegfelelőbbet.

A standoknál érdekes bemutatókkal, játékos feladatokkal 
várták a középiskolásokat és szüleiket, többek között a Mezőgaz-

daság-, Élelmiszertudományi 
és Környezetgazdálkodási 
Kar pultjánál például élő ál-
latokkal, akár egy sünivel is 
találkozhattak az érdeklődők, 
ezzel szemléltetve azt, hogy 
mi minden a feladata egy 
vadgazdának vagy egy ter-
mészetvédelmi mérnöknek; 
a Természettudományi és 
Technológiai Kar standjánál 
érdekes kísérleteket mutattak 
be a képviselők; az Általános 
orvostudományi Kar szek-
ciója pedig egy mini orvosi 
rendelővé alakult. Emellett az 
egyetem különböző tanszékei 
előadásokat és látványórákat 

tartottak. A számtalan, továbbta-
nuláshoz nélkülözhetetlen infor-
máció mellett a pezsgő hangulatú 
eseményen már megtapasztalhat-
ták az egyetem légkörét a leendő 
hallgatók, amelyen minden szá-
mukra fontos tudnivalót próbáltak 
két nap alatt átadni nekik. Az 
előadásokon és informálódáson 
túlmenően a részvevők óriás 
társassal, mozizással és akár pá-
lyaorientációs tanácsadással is 
elüthették az időt.

Az idei DExpo alkalmával egy 
rendhagyó plusz programon is 
részt vehettek az érdeklődők, 
ugyanis ebben az évben a Deb-
receni Egyetem is csatlakozott a 
„Ne gyújts rá!” kihíváshoz november 21-én. A villámcsődület 
keretein belül az egyetemisták és az oda látogatók együttesen 
formáltak egy dobogó szívet a Debreceni Egyetem Főépülete előtt, 
ezzel felhíva a figyelmet a dohányzás káros hatására, valamint a 
leszokásra buzdítva.

Bízunk benne, hogy minden részvevőt sikerült meggyőzni, 
hogy miért is jó a Debreceni Egyetemre járni, és reméljük, hogy 
szeptemberben találkozunk!

DEHDK Sajtóiroda – Óvári Anna, 
fotó: Balogh Albert, Csontos Máté

DExpo 2019 – Aki keres, az talál



2019. december18  unideb.hu ZOOm

Winkler Róbert neve talán mindannyiunknak ismerősen 
csenghet, hiszen munkássága az autós-motoros újságírás-
tól kezdve a nagyvárosok növény- és állatvilágát bemuta-
tó könyvön keresztül sörtesztelő-műsorokon át a kutya-
név-kiadványig számos területet érint. A „Megáldjam az 
autódat?” című, első előadói estje előtt, november 21-én 
ültünk le egy kávéra és egy kis beszélgetésre a Nagyerdei 
víztoronyban.

EÉ: – Humán beállítottságod ellenére (Népművelés – Történelem 
szakon végeztél), hogy lehet az, hogy mégis inkább a biológia és a 
műszaki ágon kapcsolódtál be az írásba, újságírásba?

– Áh nem, nem, illetve, hát igen. A stílusom viszont sokkal kö-
zelebb áll a humán szemlélethez és az ismeretterjesztéshez, mint a 
tudományos megközelítéshez. Ezt talán az „infotainment” szóval 
lehetne leginkább kifejezni, és konferenciákon mindig felmerül, 
hogy akkor most hány százalék legyen az infó, és hány százalék a 
szórakoztatás. 
EÉ: – Nálad milyen arányban van jelen a kettő?

– Ezt nagyon nehéz lenne megmondani, mert nem járok ilyen 
konferenciákra (nevet). Nyilván nem egy sheldon-szerű karakter 
vagyok az Agymenőkből. Igyekszem az anyagot fogyaszthatóvá és 
népszerűvé tenni, mint a galambanyuka, aki fiókáinak a felcsipe-
getett magokból előállított begytejet adja át további feldolgozásra. 
EÉ: – Akkor talán nevezhetünk téged a népművelés punkjának, a 
punk népművelőjének – stílszerű a megjelenésed ezzel a CBGB pólóval 
(legendás zenei klub New Yorkban – a szerk.) Hogyan jött az ötlet, 
hogy az újság- és könyvírás, valamint a Youtube-csatornád elindítása 
után egy önálló esttel rukkolj elő? 

– Egy bőrgyógyászati eseményen – amire már nem is emlékszem, 
hogy keveredtem – találkoztam raskó Eszter humoristával, aki 
arról kezdett faggatni, hogy nincs-e kedvem nekem is a standup 
comedyhez. Mondtam, hogy kedvem nagyon is lenne, de tisztában 
vagyok azzal, hogy ez egy külön szakma, mire ő megemlítette, 
erre is megfelelően fel lehet készülni. A munka elején még csak 
egy negyedórás blokkban gondolkodtunk, de ez persze minden 
egyes alkalommal csak nőtt, így a főpróbán már sikerült kétszer 

egy órát dumálnom. Ez persze túl sok volt, így több helyen is vissza 
kellett vágnunk a nyersanyagból. Nagyjából most úgy állunk, hogy 
szünet nélkül másfél órás az előadás, de a csapongó stílusom miatt 
elképzelhető, hogy kifutok az időből.
EÉ: – Elég sok csatornán keresztül vagy kapcsolatban a rajongóiddal. 
Hallhatunk majd klasszikus totalcaros vagy más felületen elhangzott 
Winkler-storykat, vagy teljesen új történetekből gyúrtad össze az 
estédet? 

– Ezt csak a közönség fogja tudni megmondani, ugyanis én 
rendszerint az előző nap történéseire sem szoktam emlékezni. A 
szerkesztőségben is előfordul néha, hogy a tesztautókon való osz-
tozkodáskor kérdezem a kollegákat, hogy írt-e már az adott kocsiról 
valamelyikünk, mire ők rávágják, hogy igen, robi, te voltál az.
EÉ: – Korábban szerepeltél a Cool Story Bro egyik epizódjában, ami-
ben azt az instrukciót adtad az általad lencsevégre kapott motorsze-
relőnek, hogy tegyen úgy, mintha éppen egy féltengelyt akarna elkapni 
a levegőben, így imitálva a munkát. Mit gondolsz, mostanában mi a 
te féltengelyed? Például egy Harley-tank, vagy egy sörfőző üst?

– Ezek mindenképpen, de még rengeteg más is. Most, hogy egy 
szaki megcsinálta a villamos munkát, célba érni látszik a Yamaha 
Virago coffee-racer motor projektem is, szóval lehet, erről kéne 
választanom egy alkatrészt. 
EÉ: – Zenei ízlésedet tekintve te a hc / punk / thrash vonalról érkezel, 
és korábban komolyabban zenéltél is a Ladybird’s bite nevű thrash 
metal formációban. Most mennyire képezi részét a zene az életednek?

– Zenekar jelenleg nincsen, és már valószínűleg nem is lesz. 
Pont múltkor találkoztam Kovács Gergővel, aki a 90-es évek elején 
a Barbed Wire nevű budapesti metálbandában muzsikált, és du-
máltuk, hogy mennyire hiányzik az érzés, mikor beszámol a dobos, 

Tűzföldtől Tokióig 
– Debrecenen át
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mindenki csutkára tekeri a potikat, és megindul a lavina. Persze 
maga a zene most is az életem szerves része, otthon még most is 
szoktam gyakorolni az ágy szélén kapirgálva a gitárt. sörtesztes 
videóimban pedig visszatérő vendég a kiváló zeneszerző Teddy 
Harpo, akivel mindig összerakunk egy teszthez illő produkciót. 
Múltkor az ausztrál söröknél AC/DC-t játszottunk, de már be 
van tervezve egy metál sörös projekt is, amikor az Iron Maiden, 
Metallica, Motörhead, slayer és Behemoth által dedikált italokat 
fogjuk vizslatni. 
EÉ: – Az Egyetemi Életnek volt anno autós rovata is (Azzal jár a 
hallgató a kútra…), de ha egy másik ponton is kapcsolódnánk a 
munkásságodra, mit javasolsz az sörfőzéssel foglalkozó hallgatóknak, 
milyen legyen az Egyetem Söre?

– Én kétfélét csinálnék, egy gyümölcsöset a lányoknak, és egy 
alsóerjesztésűt a fiúknak. A felsőerjesztéssel az a gond, hogy észte-
resebb, és könnyebben megfájdul tőle az ember feje, ha sokat iszik 
belőle (nevet). Egy jó lagerrel például, amiben rendesen benne 

van az anyag, nem lehet nagyot tévedni. Én is csinálok most két 
hoplagert. 
EÉ: – Tudnál mondani egy klasszikus winkleres, alliterálós köszöntést 
az Egyetemi Élet olvasóinak? 

– Az alliterálós köszöntés igazából nem az én találmányom, 
hanem Gróf Miklós kiváló barátom fejéből pattant ki, aki motoros 
futárként és rádiós hangmérnökként a Kossuth rádiónál is dolgo-
zott, és nálunk is vendégeskedett egyszer az Égéstér című podcast 
műsorunkban. A felvezető ökörködés alatt azon törtük a fejünket, 
hogy mi lehetne a lehető legmodorosabb beköszönés, amivel 
elkezdhetsz egy rádióműsort, erre Miki a búgó hangján beleszólt 
a mikrofonba, hogy: Tűzföldtől Tokióig üdvözlöm a kedves hall-
gatókat! Innen jött az ötlet. De ezeket mindig a hallgatók találják 
ki, mi csak megteremtettük a hagyományt.
EÉ: – Akkor hát eljutottunk Tűzföldtől Tokióig, az Egyetemi Élettől 
az Égéstérig. Köszönjük a beszélgetést.

Csontos Máté, T. Kiss Milán
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ZölDEbbítő

TERMÉSZETESEN

Zöld közösség a Debreceni Egyetemen

mit tehetek egyedül a környezet védel-
méért? NAgyON SOKAt! De KÖZÖSEN 
még nagyszerűbb dolgokat vihetünk 
véghez!

Elődeink 2009. december 9-én tették 
le szervezetünk alapkövét, ezt követően 
pedig fokozatosan vonták be az egyetemi 
polgárokat a különféle, környezetvéde-
lemmel kapcsolatos tevékenységeikbe. 
Az akkor még maroknyi csapat mára 
többezres közösséggé duzzadt, akik nem-
csak a környezetvédelemmel kapcsolatos 
aggályaikat szeretnék hangoztatni, hanem 
ha kell, kesztyűt ragadnak, és megtisztít-

ják együttes erővel Debrecen tüdejét, a 
Nagyerdőt.

A rendezvények végeztével nem szűnik 
meg a csapatmunka, segítjük egymást 
a hétköznapok során is. itt igaz barátsá-
gok szövődnek, számíthatunk egymásra 
bármikor. Ez, úgy gondolom, hiányzik a 
mindennapokból, ugyanakkor manap-
ság óriási értékkel bír, amikor olyan kort 
élünk, ahol inkább elfordulnak egymástól 
az emberek. 

Egyetemi oktatókkal és szakemberekkel 
együttműködve végzünk környezeti neve-
lést immár 10 éve, nemcsak az egyetemi 

polgárok körében, hanem gyerekek és 
zöld gondolkodású felnőttek bevonásával 
egyaránt.

A környezeti nevelés nem csak a gye-
rekek életében kell hogy fontos szerepet 
töltsön be! Ez egy örök életre szóló tanulás 
és cselekvés! Járjunk nyitott szemmel a 
minket körülvevő természetben, környe-
zetben, fedezzük fel annak apró és óriás 
csodáit, tanítsuk meg másokat is ezen a 
szemüvegen keresztül szemlélni a nagyvi-
lágot! te milyen szemüveget viselsz?

Írta: Szentpéteri-Nagy Veronika 
bizottsági elnök

10 éves a DEHÖK Környezetvédelmi Bizottság
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ZölDEbbítő
Buy Nothing Day

Álljunk meg egy napra!
November utolsó pénteki napja. Egy nap, ami arra igyekszik 

felhívni a fogyasztói társadalom figyelmét, hogy néha meg kell 
állni. Az 1990-es években elindult „Ne vásárolj semmit!” napot 
azért „ünnepelték”, hogy rámutassanak a túlfogyasztásra, a 
tudatos vásárlási szokások fontosságára.

Észre sem lehet venni, hogy napi rutinná vált a túlzott 
költekezés, a pazarlás. Ráadásul a megvett dolgok nagy részét 
csak kevés ideig hasznosítja a vásárló. Érdemes odafigyelni, mit 
is üzen ez a kezdeményezés. A vásárlói szokások átgondolása 
közben szinte mindenki tudna olyan árucikkeket felsorolni, 
amelyek nem igazán szükségesek, csak a kedvező ár miatt 
szerzik be, és mert talán másnak is van hasonló. Ez az egyik 
legfőbb probléma, ami meghatározza a vásárlást: a megvett 
termékekkel – legyen az ruha, háztartási cikk, elektronikai cikk 
vagy hobbi eszköz – a társadalmi státuszt szeretnék kifejezni. Ha 
valaki mindenből a legdrágább, legmodernebb darabot szerzi 
be, többnek érezheti magát. Ezt váltja ki a reklámok, hirdetések 
tömkelege az emberekből.

Vajon tényleg ez határozza meg, 
hogy milyen egy ember? maximum 
az anyagi helyzetét tükrözi, de mást 
nem. Viszont erre egy átlagos, roha-
nó napon nem könnyű odafigyelni. 
többek között ezért is hasznos és 
példamutató a „Ne vásárolj semmit” nap. Ha ezen a napon kicsit 
is sikerül változtatni a vevők gondolkodásmódján, már el is indult 
egy folyamat. A tudatos vásárlás folyamata.

Egy érdekes, ám valós tény a bevásárlással kapcsolatban: a 
vásárlások átlagosan 40%-a az előzetes vásárlási szándékoktól 
független, hirtelen ötlet és gyors döntés alapján való impulzus 
vásárlás, amiben nagy szerepet játszanak az akciók és a boltok 
által bevetett marketing-trükkök. A hazai felmérések emellett 
azt is mutatják, hogy a vásárlók 55%-a hagyatkozik a boltokban 
hozott gyors döntésekre.

Az ember nem tud teljesen ártalmatlan lenni a Föld számára, 
de az a fontos, hogy minden tőlünk telhetőt megtegyünk érte.

Írta: Veress Nikolett bizottsági tag

Miért etetjük a madarakat? A legtöbb hazai madárfaj elvonul 
a téli táplálékhiány elől. Azok, amelyek itthon maradnak, számí-
tanak az ember segítségére, hiszen természetes táplálékuk, a 
rovarok – éppen az emberi hatások miatt – nagyon megritkultak. 
A madarak segítése mellett az etetőre járó tollasok megfigyelése, 
érdekes viselkedésük, pazar színeik miatt életre szóló élményt 
adhat. A legfontosabb szabály, hogy ha egyszer elkezdtük az 
etetést, akkor a fagyok elmúltáig ne is hagyjuk abba, mert a 
madarak nagy távolságból is odaszokhatnak, és egy fagyos 
napon már nem biztos, hogy lesz erejük új táplálékforrást ta-
lálni. A cinegék testsúlya 18-20 gramm, és mindennap a saját 
tömegüknek megfelelő táplálékot kell elfogyasztaniuk, de így 
van ezzel a többi énekesmadár is. A koplalást, különösen a téli 
fagyok idején, nem bírják.

Mivel etessünk? A legmegfelelőbb táplálék az apró szemű, 
nem sózott és nem pörkölt fekete napraforgó. A cinegék, pintyek, 
és más madarak ezt fogyasztják legszívesebben, és könnyen be 
is szerezhető, viszont vásárláskor győződjünk meg arról, hogy 
a magok nem penészesek, mert az bélgyulladást és a madarak 
elhullását okozza. Az őszapók, csuszkák, cinegék szeretik a háló-
ban kapható faggyúgolyót is, de ilyet mi magunk is készíthetünk 
otthon. A vörösbegyek, fekete és fenyőrigók az almát részesítik 
előnyben; aki ilyen madarakat akar megfigyelni, az félbevágott 
almákat helyezhet fák ágára szúrva vagy bokrok tövébe. Egyéb 
táplálék lehet a dió, köles, kukorica is. Kenyeret vagy édességeket 
tilos a madaraknak adni, mert szintén madárpusztuláshoz vezet!

Milyen etetőt használjunk? Aki igazán ki akar tenni magáért, 
az fából készíthet lábon álló, úgynevezett dúcetetőt. Fontos, 
hogy az etető fedett legyen, a magok ne ázzanak át! A madarak 
örömmel fogadják az oldalán kilyukasztott, flakonból készített 
etetőket is.

Egyéb érdekességek: Az etető mellett működtessünk egy 
madáritatót is, ez lehet egy földbe süllyesztett tál is. A madarak-
nak is szükségük van vízre, télen ezt hóevéssel pótolják, de száraz, 
hómentes tél esetén létfontosságú egy állandó vízborítottságú 
itató. Az etetők közelében helyezzünk el madárodúkat. A kis 
énekesek a fagyos estéket bennük vészelik át, tavasszal pedig 
ebben nevelik fiókáikat is. A kert sarkába ültetett bodzabokor a 
vonuló poszátáknak és fülemüléknek jelent táplálékot. Hasznos 
növények még a kertben a vadszőlő, tűztövis. A madáretetőre jár-
nak mókusok is, valamint a galambméretű, ragadozó madarunk, 
a karvaly. Ő az etetőre járó cinegéket, verebeket eszi. Ne üldözzük 
el, ne bántsuk, zsákmányszerzése a természet rendjéhez tartozik.

Írta: Tóth Máté bizottsági tag
Fotó: Palcsu Dániel

Téli madáretetés
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Anderkó Ádám verse

Ölveti László: Cavnici karácsony

Hópehely a tájon

Csak egy hópehely vagyok
a havas tájon.
Egy, akit hagynak,
hogy csak szálljon.
Nem tudom: lenne-e valami,
ha nem lenne ott…
A táj másnak maradna,
továbbra is kopár és fagyott,
Hiába lenne fénylő vagy különb,
s színes netán,
Nem látná se állat, se férfi,
sem pedig leány.
Én is mint minden pehely,
ugyanazt várnám,

de nem jön oda senki
s csak maradok árván.
Most is itt ülök,
és még tart a bál,
de én már kimerültem.
Lelkem többet nem vár.
Nem szeretne a hópehely
már kitűnni, ragyogni.
Nincs varázs, se remény,
ha nincs kinek azt meglátni.
Arra vár már a hópehely csak,
hogy az első virágok kibújjanak.
Kisüt majd akkor a nap
és eltünteti a gondomat.
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A Debreceni Egyetemi Színház életében sajátos hangulatú 
időszak kezdődik a karácsonyt megelőző pár hétben. Ideje 
van a számvetésnek: hogy is telt el ez a szemeszter, milyen 
reményekkel vághatunk neki a következőnek. 

A tanévkezdeti, szükségszerűen nagy lendület megteremtette 
azokat az eredményeket, melyekre visszagondolva (akár kritikus 
fejjel is) elégedettséggel töltheti el a DEsz-tagokat. Voltak, szokás 
szerint, nyílt tréningek, volt fesztivál örömteli találkozásokkal, saját 
produkció az Alkalmi Társulattól, DEszgráfia felolvasó-est, mű-
helymunka síkfőkúton, DEsz házi muzsika, és számos befogadott 
program. Az adventi időszak a fények visszahúzódásával lecsende-
sedésre, az energiák raktározására és a szemlélődő várakozásra ad 
lehetőséget. Megkérdeztem néhány tagját az egyetemi színháznak, 
hogy számukra milyen gondolatokat hoz elő, ha azt hallják: advent. 

Lakó Zsigmond, az egyetemi szín-
ház vezetője a következő választ adta: 
„Az advent, mint ahogy mindenkinek, 
számomra is a várakozás időszaka. 
Hazudnék, ha nem vallanám be, hogy 
tanárként – bármennyire szeretem is a 
munkámat – várom a szemeszter végét. 
De ennél fontosabb, hogy a karácsony az 
egyetlen időszak az évben, amikor egy 
kicsit tényleg leáll minden. Legalább pár 
napra valóban a családjával tud lenni az 
ember. Az advent ezt az időszakot készíti 
elő. A karácsonyfa és a bejgli illatát, az együttlét melegségét. Nem 
mellesleg, a kislányom december 8-án tölti be a második évét. Ez 
talán az első olyan ünnepe, amit már valamennyire tudatosan is át 
tud élni. Nagy élmény ez számomra is.”

Érzelmes húrokat penget 
a kérdés kapcsán Somo-
gyi Tibor, a DEszgráfia 
események szervezője, a 
DEsz színész tagja is. „Az 
advent számomra az utcán 
szóló karácsonyi dalla-
mokkal átszőtt várakozás 
egy estére, amikor a fe-
nyőillattal teli szobában 
az ember elhiheti, hogy 
nincs egyedül, és fontos 
valakinek. sajnos a vára-
kozás varázsát elronthatja, hogy már advent első vasárnapja előtt 
elkezdődnek a vásárok és adventi programok.” 

Pragmatikusabb hangot üt meg Csala Dorottya, a DEsz-iroda 
minden szervezési feladattal megbízott munkatársa. őt most a 
síkfőkúti workshopra jelentkezések regisztrálása foglalkoztatja, 
meg minden egyéb, amivel a félév végi adminisztráció jár. Mivel 
mindenhová biciklin közlekedik, fizikai élménye a levegő lehűlése 
és a korai besötétedés, amivel szembe tudja állítani a bent melegét, 
a DEsz-zenét meleg teával.

Som Balázs, több felolvasószínházi 
produkció résztvevője és az Alkalmi Tár-
sulat oswaldja (oswald és Zénaide) így 
éli meg ezt az időszakot: „Hétről hétre 
gyertyák meggyújtásával közeledünk az 
idilli napokhoz, amikor az egyetemi és 
esetleges munkahelyi hajtás is alábbhagy. 
Ilyenkor sokkal inkább mer mindenki 
időt szánni a kikapcsolódásra. A fel-
olvasó-színházi eseményekkel és más 
programokkal a DEszben is igyekszünk 

tematizálni az ünnepi időszakot. szeretem nagyon az advent idején 
készülő műsorokat, mindenkit elkap a hangulat, és mindig egyedi 
atmoszférája van ezeknek az előadásoknak.”

Mivel Sebők györgy zenész, ő ezzel 
a felkészültséggel segíti az egyetemi 
színház munkáját. És mint a lélek ava-
tott ismerője, a következőket mondta 
advent kapcsán: „Minden évben felkel 
bennem valami titokzatos izgatottság, 
amit jól ismerek: már ősszel érzem, 
hogy közeledik a karácsony. Talán van 
az embernek egy évszakokéhoz hason-
ló, belső körforgása, vagy gyermekko-
rom tapasztalatai merülnek fel ilyenkor bennem boldogan. Egy 
biztos: minden alkalommal van mire várnom, ha másra nem, hát 
a várakozás örömére.” 

De mint Kiss Milán, a DEsz prog-
ramjainak tevékeny résztvevője, most 
az Alkalmi Társulat Zénaide-ja, válasza 
mutatja, nagyon eltérő lehet a fiatalok 
viszonya ehhez az időszakhoz. Hason-
lóan Csala Dorkához, Milánnak is a 
megsokasodott, feszültségekkel járó 
tevés-vevés jut az eszébe. Így fogalmaz: 
„Amikor az adventről beszélünk, már 
nem ugyanarra gondolunk, mint egy-

kor gondolhattak. Nem a béke, a család jut az eszembe. Hanem az a 
sok feladat, munka, bosszúság, ami az ünnep megszervezése miatt 
előttünk áll. Ez pedig igen sajnálatos.” 

De hogy mégse ezzel a szomorkás 
véleménnyel fejeződjön be ez a kis írás, 
hadd fűzzek hozzá a magam generációs 
távlatából egy gondolatot. Igen, elkö-
vethetjük azt a hibát, hogy hajszoltan 
érkezünk el a dátumig, amikor a fény a 
minimumára csökken. De kínálkozik 
esély arra, hogy felgyorsult világunk 
olykor lélekromboló kényszere alól kibújjunk. ragadjuk meg 
ezeket az esélyeket! A DEszínház ezzel a céllal szervez, remény 
szerint mindenki örömére, erre az időszakra is gazdagító alkal-
makat a találkozásra.

xvokul, deszinhaz.hu

Advent jelentése, ahogy a DESzben értik
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Gyuri a kilencvenes évek derekán hagyta ott a már akkor is 
sikeres, punk és rockzenei hagyományokból táplálkozó triót. 
Kiválása nagy port vert fel, hiszen az általa művelt „koszos”, 
minden szofisztikáltságtól mentes dobolás alapvető volt a banda 
hangzása szempontjából. Az egykori rocker elköltözött Debre-
cenből a Dunakanyarba és onnantól kezdve csak a családjának 
élt, a nagyközönség nem is nagyon hallott róla úgy húsz évig. 
Azt mondják, aki zenész, az zenész is marad, tegye le bármilyen 
hosszú időre a lantot – vagy a gitárt, a blockflötét, a dobot vagy a 
harmóniumot –, s ez a mondás beigazolódott Gyuri esetében is.

Miközben három fia cseperedett, egyszercsak olyan fordulat 
jött életében, mely újra alkotásra ösztönözte. Furcsa módon nem 
a dobok mögé pattant be, hanem gitárt ragadott kezébe, hogy 
formába öntse a benne kavargó ötleteket. Egy egész hétre elvonult 
egy faházba, ahol elmondása szerint nagyjából csak vízen élt, és 
rögzített mindent, ami eszébe jutott. Ekkor még nem igazán tudta, 
hogyan és kivel viszi tovább ezt a sztorit, aztán az élet hozta, amit 
hoznia kellett.

Egy családi ügyben vissza kellett térnie Debrecenbe, úgy volt, 
hogy végképp lezár itt mindent, és többé nem is igen tér vissza. 
Már hazaindult volna, amikor találkozott néhány ismerőssel, 
akik elhívták Bujdosó Andráshoz, az Ölveti Blues Band egykori 
oszlopos tagjához egy kis lazulásra, dumálásra. Gyuri és Bandi 
természetesen régen ismerték egymást, érdekességképpen meg 
kell említenünk, hogy a Csapda második, A legjobb méreg című 
lemezén ő pengetett jó néhány szólót. A lényeg, hogy a spontán 
beszélgetésből spontán zenélgetés és ötletbörze kerekedett, s mire 
a két zenész észbe kapott, már együtt dolgoztak Gyuri dalain. 

Bandi apró lakásában, kis házi stúdióban kezdődtek az első 
anyag felvételei. Hamarosan meglett a név is: Easy Flow. Ez utal 
valahol arra, hogy hagyni kell a dolgokat a maguk medrében 
folyni, meg magára az alkotási folyamatra is. A minden görcstől 
és megfelelési kényszer nélküli dalírásra, amikor nem valami 
előre meghatározott célközönség meghódítása, hanem – tűnjön 
ez bármennyire elcsépeltnek is – az önkifejezés a cél. 

Ketten rakták össze a dalokat, de a felvételek során mások is 
csatlakoztak hozzájuk. Bandi nem mással osztozik az éneksávo-
kon, mint az évek során nagyjából 150 lemezfelvételen közremű-
ködő Czerovszky Henriettel. A basszusgitártémákat révész Bence 
játszotta fel, így lassan, de biztosan megszületett az idén júniusban 
publikált Eating stars című debütáló anyag. Kicsit filmzenés, 
többnyire lágyan hömpölygő, álomszerű számok állnak össze 
egésszé az egyelőre csak digitális platformokon megjelent lemezen. 

Jelenleg már javában zajlanak a második album felvételei. Mivel 
Gyuri nem költözött vissza Debrecenbe, időnként ideruccan, 
letáborozik Bandi kanapéján, és véget nem érő sessionök során 
alakítgatják együtt az új szerzeményeket. Arra a kérdésre, hogy mi 
a csapat üzenete, Bandi az udvaron állva teátrális félkört ír le az 
ég felé, s ezt mondja: „Körülöttünk minden tele van rezgésekkel. 
Az üzenetünk az az emberek számára, hogy találják meg a mi 
rezgéseinket!”

Ahhoz, hogy ez sikerüljön, előbb-utóbb élőben is színpadra áll a 
banda, bár jelenleg egy másik gitárosra vadásznak, hogy teltebbé, 
kerekebbé váljon a zenei összkép. E sorok írásakor még semmi sem 
biztos, csak az, hogy itt egy új zenekar, amelyben sokat próbált és 
sokat megélt arcok hoznak létre valamilyen friss dolgot. 

Hangolj rájuk, rezegj velük!
Nadragulya Bence

Átáramlik rajtad
Zenekart általában két alapvető céllal alapítanak emberek. Jó esetben barátok állnak 
össze, akik nyilván játszanak valamilyen hangszeren, s amúgy is szeretnek együtt lenni. 
Összekötni a kellemeset a hasznossal egy darabig működik, de a következő lépcsőfok 

az, amikor elkezd komollyá válni a dolog, amikor egy csapat már azon dolgozik, 
hogy minél hatásosabban juttassa el az általa játszott zenét és az általa képviselt 

üzenetet, minél több embernek. Nagyjából egy éve vált publikussá a hír: 
a Tankcsapda alapító dobosa, Buzsik györgy újra zenélni kezdett.
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Bölcsészként számos könyvvel találkozik az ember, amelyeket 
tanulmányaihoz, munkájához használ fel. Megannyi oldal olvasása 
után mégis vágyik valami másra: szórakoztató, aktuális, érdekes, 
gondolat- és vitaindító művekre. Ha pár szóban kellene összegezni 
Fejtő Ferenc Átéltem egy évszázadot című kötetét, ezek lennének 
azok a kifejezések, amelyekkel meleg szívvel ajánlanám minden 
korosztály számára. Ki ne lenne ugyanis kíváncsi arra, aki szemé-
lyesen ismerte József Attilát, Ignotus Pált vagy éppen Kádár Jánost? 

Fejtő (Fischel) Ferenc, évszázadának egyik legkiválóbb új-
ságírója, globális gondolkodója és politikai elemzője, 1909-ben 
született. Kalandos élete során hihetetlenül szerteágazó kapcso-
lati hálóra tett szert. 1936-ban József Attilával és Ignotus Pállal 
együtt indították el a szép szót, a kor meghatározó irodalmi és 
társadalomtudományi lapját. A zsidóüldözések miatt 1938-ban 
Franciaországba menekült, ahol a francia hírügynökség vezető 
Kelet-Európa-szakértője lett. számos nemzetközi társadalmi 
jelenségről tudósított, Európa-szerte, de gyakran Amerikában és 
Japánban is átvették hírelemzéseit. szakmai sikerének egyik titka 
az volt, hogy mindig a folyamatok megértésére helyezte a hang-
súlyt. A szerző összetett múltértelmezése miatt az olvasónak olyan 
érzése támad, mintha a kulisszatitok részese lenne, objektívebb 
képet formálva a megélt történelemről. oldalról oldalra meg-
hökkentő gondolatokat tár elénk visszaemlékezéseiben Fejtő. A 
történetmesélésnek ez a formája egy privát történelemóra érzetét 
kelti, és esetenként megbotránkoztató állításokkal arra készteti az 
olvasót, hogy idézze fel korábbi történelmi ismereteit és hasonlítsa 
össze az általa elmondottakkal. Ennek eredményeként izgalmas 

Magyarország esetében a feminizmushoz kapcsolható moz-
galmak kifejezetten hosszú múltra vezethetők vissza. A huszadik 
század elején érzékelhető volt az úgynevezett „első hullám”, 
amely magába foglalta a nők szabad politikai döntéshozatalát. 
Ami azonban a második hullámot, tehát a jogi szabályokon 
átívelő gyakorlatot illeti, a szocialista rezsim elmarasztalta. A 
kiváltó ok az úgynevezett kettőséghez köthető – amely generált 
egy félresikerült emancipációt. A rezsim által hirdetett ideológia 
megfogalmazta, hogy a szocialista rendszerben a nők és a férfiak 
egyenlő jogokkal rendelkeznek. Ha nem vizsgáljuk az ideológia 
mögötti intézkedéseket, feltételezhetjük, hogy az esélyegyenlőség 
nyitott lehetőségként jelent meg, és a feministáknak semmi dolga 
nem akadt, hiszen „ők” is ezért küzdenek.

A teljes foglalkoztatás azonban kihatott a mindennapokra, ez-
által a nőknek egyszerre kellett háztartásbeliként is eleget tenniük 
az elvárásoknak, továbbá a munkaerőpiacon is kiemelkedő teljesít-
ményt nyújtaniuk. Ebbe a légkörbe érkezett meg a Feminista Há-
lózat, akik 1989-ben kezdtek gyülekezni a budapesti Eötvös klub-
ban. A szervezet elvetette a belső hierarchiát, félig strukturáltan 

Recenzió – Fejtő Ferenc: Átéltem egy évszázadot

A rendszerváltást követő nőjogi mozgalmak 

vívódáson megy keresztül az 
olvasó, és ha ebben a szellemben 
gondolkozik együtt az íróval 
és a könyv történeteivel, akkor 
egy új, gazdagabb nézőponttal 
gazdagodik mind Magyarország, 
mind Európa történelmével és 
társadalompolitikájával kap-
csolatban. 

A fiatalok hajlamosak mel-
lőzni a politikával kapcsolatos 
állásfoglalást. Fejtő példája azt 
igazolja, hogy nem is mindig 
könnyű a történelem forduló-
pontjain a tisztánlátás, hiszen 
az ő történeteiből is kitűnik, hogy 
a tudományos meggyőződés és a magánember 
laikus véleménye nem minden esetben egyezik meg. Fontos 
tehát egyfelől a múlt ismerete, másfelől a jelenben folytatott 
folyamatos párbeszéd, hogy képesek legyünk mélységében 
megérteni a kort, amelyben élünk. Ehhez a személyes úthoz, 
a jelenben zajló folyamatok megértéséhez ad segítséget Fejtő 
könyve, amely arról győz meg bennünket: bármilyenek is legye-
nek a körülmények, csendben maradni soha nem jó megoldás. 
A könyvet Földes Anita szerkesztette és a scolar Kiadó által jelent 
meg, legutóbbi kiadása 2014-ben. 

Tóth Dalma – szociológia, mesterképzés

működtek, azonban közreműködtek az akkoriban tevékenykedő 
anarchistákkal, illetve zöldekkel. Alapító nyilatkozatuk 1990-ben 
keletkezett, melyben a fő célkitűzések közé sorolhatók voltak a 
tényleges egyenlőség lehetősége, a hátrányos megkülönböztetések 
és a családon belüli erőszak felszámolása. Majd tízéves működé-
sük alatt számos akciót indítottak, melyek a társadalomban lévő 
egyenlőtlenségekre hívták fel a figyelmet. Hozzájuk kapcsolható a 
Nőszemély elindítása, amely a rendszerváltás utáni Magyarország 
első olyan magazinja volt, amely edukáló jelleggel terjesztette 
a feminizmust mint irányzatot. Mind az újság és a szervezet is 
külföldi támogatók segítségével valósult meg pályázati alapon. A 
struktúra hiányából kifolyólag az anyagi források elapadtak, így 
a kilencvenes évek végére a magazin megszűnt, és a hálózat tagjai 
se mutattak aktivitást. A szervezet meghatározó szerepe azonban 
vitathatatlan, hiszen beemelték a köztudatba a családon belüli 
erőszak fogalmát, illetve a kivált tagokból megalakult a NANE, 
amely jelenleg az egyik legjelentősebb online platform, amely a 
nők jogaiért küzd. 

Szöőr-Fülöp Luca – szociológia MA
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Hatrészes sorozatunkban az előző félév „Fedezd fel Debrecen utcáit!” témáját 
folytatva, Debrecen egy rejtett rétegét szeretnénk bemutatni. Az egykori cívisek 
életét és építészetét fedezhetjük fel a belváros még megmaradt, több évszázados 
lakóházaiban. 

A belváros nyugati felének megismerése után a városközpont, a Piac utca és a keleti kiskörút 
közötti területet ismerhetjük meg. A város fejlődésével egyre inkább kiszorulnak a központból 
a földszintes kis házak a sokemeletes társasházak közül, és csak zárványként, valamilyen módon 
integrálódva tudnak megmaradni.

A Csapó utca elején, a Fórummal szembeni hangulatos sétálóövezetet is keretezi még néhány 
polgárház és kereskedőház. A 27. szám alatti roncsbár sokak számára ismerős lehet, a házhoz 
jól illeszkedő különleges atmoszféra mellett érdemes a belső termek boltozatos mennyezetét 
megfigyelni. 

A Batthyány utca páratlan számú oldalának jelentős részét szanálták és egy panelsávot húztak 
fel a helyére. Az utca másik oldalán integrálva megtartották a régi kis házakat, a lakásokban és 
udvaraikon üzleteket alakítottak ki, így szabadon bejárhatóak. A 16. szám alatti házban lakott 

Petőfi sándor 1849-ben. A b24 Galériában 
a fiatalok bemutatkozási lehetőségét támo-
gatják lelkesen, és a város kortárs művészeti életének kiemelkedő közösségi tere. 
Az eredeti cívisház boltozott mennyezetű szobáiban a különleges kiállításokon 
túl számtalan érdekes programon vehetünk részt, főleg nyáron, amikor az udvart 
is belakják programokkal a hatalmas tűzfal előtt. A ház pincéjét jelenleg a DEsZ 
színház (Debreceni Egyetem színtársulata) próbatermeként használják. A galéria 
mellett a szent Anna utca 18. szám alatt pedig a Debreceni Művelődési Központ 
Belvárosi Alkotóműhelye működik.

A Varga utcán még megmaradt egy igazán értékes házsor, polgárházakkal és 
cívisházakkal vegyesen. Az utca vége egyben a belváros déli határa. sokáig ezen a 
területen létezett az Árpád-kori Torna, későbbi nevén Boldogasszonyfalva külön 
településként, Debrecennel szerves egységben, míg végül 1657-ben beleolvadt a 

városba. Debrecenben számtalan tűzvész pusztított, egész városrészek égtek le, de mindig újjáépítették a várost, nem véletlenül szerepel 
a címerünkben a főnixmadár. 1811-ben volt a város utolsó nagy tűzvésze, amely során közel 1500 ház égett le, és Boldogasszonyfalva 
is teljesen elpusztult. Ezután ezt a területet teljes egészében szanálták, és új, szabályozottabb telkeket jelöltek ki. A XX. század végén 
véglegesen eltüntették ezt a településrészt, napjainkra csak a Tímár és Vígkedvű Mihály utcák által határolt tömb maradt meg. A 

legdélebbi értékes ház, a Vígkedvű Mihály 
utca 35. szám gazdagon díszített, szépen 
megmaradt homlokzata miatt érdemes 
erre is tenni egy sétát. Ehhez a területhez 
kapcsolható még a Nagy-Gál István utca 
6. szám alatti Tímárház, valamint a szent 
Anna utca végi megmaradt utcakép az Atti-
la téri görögkatolikus templom hangulatos 
környékével. 

A Tímárház – Kézművesek Háza külön-
legessége, hogy egy eredeti tímárműhelyt 
őriztek meg az eredeti helyén, így a város 
egy kivételes ipartörténeti emléke is. Az 

állandó tímártörténeti kiállítás mellett több kiállítótérben mutatják be korunk kézműves remekeit és a múltunk örökségeit. A lát-
ványműhelyekben pedig maguktól a mesterektől ismerhetjük meg és sajátíthatjuk el a változatos mesterségeket.

A kereskedésről híres cívisek kézműipara is ugyanolyan jelentős volt. A céhes rendszerben működő manufaktúrák műhelyei 
jellemzően a belvárosi házak egy-egy szobájában működtek. sok esetben az adott iparág művelői egy területen sűrűsödtek, amit az 
utcák neve is jelez, például a Tímár, szappanos és Varga utcák esetében.

A debreceni cívisség a különleges életmódjával jellemezhető leginkább. A cívis szó latinul polgárt jelent, jelen esetben pedig találó 
a paraszt-polgár kifejezés. ugyanis a debreceniek elsősorban kereskedők és kézművesek voltak, azonban a cívis jogot megvásárolva 
a város határában kötelezően földet is műveltek. Ez a kettősség határozza meg a cívisek mentalitását. A cívisek házai a belvárosban a 
reprezentáció helyei voltak, és a gazdaságuk központjai.

Harangi Attila, fotó: Löki Viktor

A cívisek házainak nyomában III.
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Az idegenforgalom a világgazdaság legnagyobb ágazatai között szerepel, az országok gazdaságára gyakorolt ha-
tása vitathatatlan. Azonban nemcsak a gazdasági növekedésben mutatkozik meg a turizmus fontossága, hanem 
a társadalom, a kultúra, a környezet, az élővilág változásaiban is. Az utazás és az idegenforgalom közvetlenül és 
közvetetten a gDP nagy százalékát és hatalmas számú munkahelyet generál a világgazdaságban, amely várhatóan 
továbbra is növekedni fog. Tóth Andrea, DEX-Műhely írása.

Megfigyelhető az utazások olcsóbbá, megfizethetőbbé válása, 
így egyre szélesebb rétegnek válik elérhetővé, részben a könnyen 
hozzáférhető adatoknak köszönhetően egyre elterjedtebb a ba-
kancslistás turizmus. Bakancslistaként olyan tevékenységek sorát 
szokták emlegetni az elmúlt években, melyeket az adott személy 
mindenképpen szeretne megtenni, elérni, megvalósítani halála 
előtt. Ilyen bakancslistás dolog lehet szinte bármi: megtanulni 
vagy elsajátítani valami újat, találkozni hírességekkel, kipróbálni 
valami extrémet, elolvasni egy különleges könyvet, alkotni valami 
maradandót. Bakancslistákat természetesen az utazni szeretők 
is előszeretettel készítenek. sok utazó érez késztetést arra, hogy 
bizonyos desztinációkat a jövőben meglátogasson, ami hozzájárul 
a népszerű helyeken a zsúfoltsághoz.

Nemzetközi megfigyelések tanulmányozása során megállapítha-
tó, hogy főként a tengerparti városok szenvednek a túlzott létszámú 
turistaáradattól, azok a helyszínek, ahol a település központjában 
találhatók a főbb nevezetességek, illetve azok a természetközeli 
helyszínek, ahol az embertömeg a környezetben tehet kárt.

A thaiföldi Krabi tartományban, a Phiphi-szigeteken található 
Maya-öblöt naponta több mint négyezer kiránduló látogatta meg, 
ez azt jelenti, hogy naponta körülbelül kétszáz hajókirándulást 
szerveztek a kicsi öbölbe, mivel a szigetre csak a hajóval juthatnak 
el a turisták. Az öböl népszerűségét a 2000-es hollywoodi A part 
című film hozta meg, melyben Leonardo DiCaprio játszotta a 
főszerepet, s a forgatás helyszíne a dél-thaiföldi Phiphi-szigeteken 
található Maya-öböl volt.

2018 májusában jelentették be, hogy a Maya-öböl a látogatók 
előtt négy hónapig zárva lesz a tengeri ökoszisztémák pusztulása 
problémáinak leküzdése végett. Ezt az időszakot a megújulás 
időszakaként prezentálták. Az újbóli megnyitástól 2000 látogatós 
új napi kvótát terveznek bevezetni, e-jegyrendszer kihasználásá-
val és magasabb jegyárakkal kalkulálnak a kvóta betartásának 
biztosítása érdekében.

Nagyszámú más globális turisztikai célokhoz hasonlóan Norvé-
giában is növekedett a turistaérkezések száma az elmúlt években, 

évtizedekben. A zsúfoltságot kiemelt problémának tekintik az 
országban, amely elsősorban végtelen és érintetlen tájairól, az 
egyedüllét lehetőségéről, a szabadságról, a gleccserekről híres. A 
kialakult országimázs ellenére a legnépszerűbb helyeken szinte 
mindig nagy a turisták száma. A tömegturizmus megjelenése 
különféle konfliktusokat váltott ki a célállomásokon a helyi 
lakosokkal, s az éghajlatváltozás enyhítését sem szolgálja. 2019-
ben Norvégia költségvetéséből majdnem 37 millió dollárt fordít 
a fenntartható turizmusra és a szükséges fejlesztésekre, beruhá-
zásokra. A keret segítségével a turisták számára nélkülözhetetlen 
infrastruktúra kialakítása, meglévő túraösvények fejlesztése és újak 
létesítése, parkolók kiépítése, hulladékgazdálkodási és energiataka-
rékossági megoldások valósulhatnak meg. reformokat vezettek be a 
vadonban szerezhető élmények kapcsán a szén-dioxid-kibocsátású 
motoros túrák számának csökkentése révén. 

A hajózási ágazat az utóbbi évtizedekben jelentős átalakuláson 
ment keresztül, és a leggyorsabban növekvő turisztikai szegmen-
sek közé került. A tengerjáró hajózásban részt vevő utasok száma 
világszinten 136,8 millió fő. Az utas szénlábnyoma a háromszorosa 
a hajóút során annak, ami hétköznaponként a városban élve kelet-
kezik; a kipufogógázok által okozott szennyezés mellett a tengerjáró 
hajókat gyakran kapják rajta a szemét, az üzemanyag és a szennyvíz 
közvetlenül az óceánba eresztésével.

Mindezeken kívül a kikötővárosoknak is kevés előnye származik 
a tengerjáróhajók turizmusából, mely kiemelkedően fontos szerepet 
tölt be a turisták létszámából adódó túlzsúfoltság és a szennyezés 
szempontjából. A hajózási ágazatnak tulajdonított gazdasági, tár-
sadalmi és fenntarthatósági problémák által kiéleződött vita miatt 
a turizmusellenes tüntetők különösen aktívak spanyolországban 
és olaszországban, de jelen vannak Angliában, Horvátországban 
és más európai országok városaiban is.

Tömeg a turizmusban 
– turizmus a tömegben
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A turizmusellenesség növekedésének okai változatosak, hiszen a 
nagyszámú látogató veszélyezteti az uNEsCo világörökséget több 
helyszín esetében, a turisták negatív hatást gyakorolnak a helyiek 
életminőségére, veszélyeztetik a környezet fenntarthatóságát. 

Velence történelmi városközpontjában, a lagúnákon körülbelül 
62 ezer ember él, a magas megélhetési költségek miatt sokan el-
vándorolnak, a helyi népesség az elmúlt 50 évben kétharmadával 
csökkent, miközben a turisták száma egyre csak növekedett. A 
kisváros évente több mint 20 millió látogatót fogad, mely napi 
szinten 60 ezer főt jelent. A hatalmas turistaáradat végett nem ritka, 
hogy több ezer fős helyi tömeg gyűlik össze a városban tiltakozni a 
tömegturizmus ellen, hiszen az idegenforgalom túlzott növekedése 
a bérleti díjak emelkedését okozza, valamint a hatalmas tengerjáró 
hajók környezetszennyezést. Fontos kiemelni, hogy mivel a luxusha-
jókról érkező turistáknak csak korlátozott idő áll a rendelkezésükre, 
hogy bejárják a városok látványosságait, így nagyon gyorsra és sze-
lektívre tervezik a látnivalók megtekintését. Az olyan városoknak, 
mint Velence, Barcelona vagy Dubrovnik, az elsődleges látnivalóik 
a történelmi központjaikban helyezkednek el, így a látogatók nem 
akarnak ezeken a területeken kívül máshová is eljutni a környéken, 
mely a turisztikai üzletek, vállalkozások koncentrációjához vezet. 

Amszterdam is eddig nem tapasztalt tömegű turistát fogad 
évente, ezért a városi kormány terve megtalálni az új egyensúlyt, s 
az idegenforgalmat az amszterdami nemzetközi kultúra részeként 
szeretnék fenntartani, megakadályozva, hogy a turizmus a helyi 
lakosság életszínvonalát károsítsa. ugyan Amszterdam és Hága egy 
időben riválisként tekintett egymásra, most összefogtak a közös cél 
érdekében. Amszterdam a tömegturizmus ellen küzd, miközben 

Hága minél több turistát szeretne átvállalni a fővárost meglátogatók 
közül. Bár a két város imázsa közötti különbség igen nagy, a közös 
terv működőképesnek ígérkezik. Kezdésképp az amszterdami vasúti 
pályaudvaron népszerűsítik Hágát, és ingyenes vonatjegyeket adnak 
az érdeklődőknek a királyi család és a nemzetközi bíróság városába.

Botswana az országba belépő turistáktól egy igen magas összegű 
(30 dollár) idegenforgalmi adót kér, amiből megpróbálja fenntar-
tani és fejleszteni turisztikai adottságait. 2017 őszétől Mallorca is 
megduplázta az idegenforgalmi adó díját a főszezonban a tömeg-
turizmus okozta zsúfoltság megfékezéséért.

A kolumbiai Kristály-folyó vizében látványos színes növények 
élnek, amelyektől a folyó medre egész ősszel többféle színben 
pompázik. Ez rengeteg turistát vonz a környékre. 2017 decem-
berében korlátozták a turisták számát a folyónál, majd egy évvel 
később elzárták a területet a látogatóktól a növények szaporodása 
érdekében. A terület érzékeny ökoszisztémáinak védelmét szolgáló 
megelőző intézkedés sikeresnek bizonyult, ugyanis 2019 júniusában 
újra megnyitották a folyó környékét napi 120 látogató számára, 

amennyiben tiszteletben tartják a környezetvédelmi szabályokat 
és rendelkeznek hivatalos belépési engedéllyel, mely díjköteles.

A turizmus fenntarthatóságában az egyik legfontosabb szerepet 
maguk a turisták játsszák. szerencsére a fenntartható utazás és 
közlekedés, a környezetbarát szállodák választása, a természetet 
kevésbé károsító, sőt inkább azt megóvó szabadidős programokon 
való részvétel egyre divatosabbá válik, hiszen a köztudatba beépül 
a fenntarthatóság elősegítése. A turisták tájékoztatása a lehetősége-
ikről egyre több helyen jelenik meg az utazási irodákban, az utazási 
blogokon, internetes felületeken, plakátkampányokon. 

Mit tehetünk MI annak érdekében, hogy felelős turisták legyünk?
Válasszuk utazásaink megszervezőjeként azokat az utazási irodá-

kat, melyek a fenntartható és felelős turizmus iránt elkötelezettek, s 
partnereik között környezetbarát szállodákat mutatnak be!

Figyeljünk oda a hotelszobákban a felelősségteljes vízfogyasztásra 
(például zuhanyzás közben vagy törölközőcsere esetén), az elekt-
romos áram használatára (például légkondicionáló berendezés, 
lámpa), hulladékgazdálkodásra (például szelektív hulladékgyűjtés, 
a szemét minimalizálása, újrahasznosítható termékek vásárlása, 
egyszer használható műanyagtermékek kerülése)!

részesítsük előnyben a helyi konyha által kínált ételeket, helyi 
termelők gyümölcseit, zöldségeit, s a szuvenírvásárlás során is 
főként a helyi készítésű kézműves termékeket válasszuk! Ezzel 
tudjuk támogatni a helyi lakosság vállalkozásait a turizmusban, 
akik így megélhetésüket biztosíthatják az idegenforgalom által. A 
helyi közösség bevonása a turizmusba azért is szükséges, mert így 
biztosítható a hagyományok életben tartása.

Törekedjünk arra, hogy ne csak a vásárlás során találkozzunk a 
helybeliekkel, hanem a közösség tagjaival baráti kapcsolatot alakít-
sunk ki, ismerjük meg szokásaikat, kultúrájukat!

Válasszuk gyakran a közlekedés során a sétálást és kerékpározást, 
vagy a környezetbarát tömegközlekedési eszközökön utazzunk, 
minimalizálva a szén-dioxid kibocsátásukat!

A természeti környezet megóvása elsődleges prioritásként jele-
nik meg a felelősségteljes turisták körében. A természetben való 
kirándulások során a vadon élő állatok élőhelyének kímélete a 
biodiverzitás megőrzése végett elengedhetetlen. Haladjunk mindig 
a kialakított túraösvényeken, így kevésbé zavarjuk az élővilágot!

A tudatos utazók nagy része él a lehetősséggel, hogy mobiltele-
fonon mutatja be az utazásra feljogosító menetjegyét, belépőjegyét 
a papírra történő nyomtatás helyett.  Tegyünk mi is így!

A fenntartható turizmus felé tett lépések mind azt a célt szolgál-
ják, hogy a turizmus növekedése ne károsítsa a helyi lakosság, az 
élővilág és a környezet mindennapjait.
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A 2019-es szezonban is jól teljesí-
tettek a DUSE-DEAC korosztályos 
teniszcsapatának játékosai. varga 
Ákos szakedzőt, az egyesület vezető-
jét kérdeztük.

„Eredményesen szerepeltek fiatal tenisze-
zőink a június végén megrendezett korosz-
tályos csapat- és egyéni vidékbajnokságon, 
Balatonbogláron. A vidék legrangosabb 
megmérettetésén négy korosztályban indí-
tottunk csapatot. A fiú 14 évesek két csapata 
a legjobb nyolcig jutott, a fiú 16 és a lány 
18-as csapatok harmadik helyezést értek el.

A fiú 16 éveseknél az egyéni versenyszám-
ban Gödri István, a páros versenyszámban 

Bencző Balázs ért el harmadik helyezést. A 
lány 12 évesek páros versenyében Péter Lili 
szintén harmadik lett.

A vidékbajnokságon összesített egyesü-
leti pontversenyt is rendeznek, melynek 
során minden elért helyezést pontoznak, 
és a legtöbb pontot gyűjtő egyesület nyeri 
a versenyt. Egyesületünk a részt vevő 53 
egyesületből a hetedik helyezést érte el.

Két csapatunk jutott be az országos csapat-
bajnoki döntőbe. Az augusztusi nyíregyházi 
megmérettetésen fiú 16 éves csapatunk az 
ötödik, lány 18 éves csapatunk a nyolcadik 
helyezést érte el.

Ezek voltak a legfontosabb eredmények, 
ezenkívül persze számtalan dobogós he-

Teniszközpontban az utánpótlás

lyezés született az idei évben a különböző 
korosztályos versenyeken.

2019-ben négy korosztályos és felnőtt or-
szágos versenyt rendeztünk a DEAC tenisz-
pályáin, illetve két miniteniszversenyt: egy 
városi bajnokságot és egy országos versenyt.

A nyári táborunk is nagy sikerrel zajlott, 
idén is négy héten keresztül 140 gyermek 
vett részt a táborban és ismerkedett meg a 
tenisszel. A táborozók nagy része az egyete-
mi oktatók dolgozók gyermekei, és jó látni, 
hogy vannak, akik már az unokáikat hozzák 
nyaranta a DEAC-pályára.

Novembertől a gyerekek örömmel vették 
birtokba az egyetem újonnan épült Tenisz-
csarnokát a Böszörményi úti campuson. Az 
egyesület a DEAC sport Kft.-vel közösen 
decemberben megrendezte az első országos 
korosztályos versenyt a Teniszcsarnokban. 
A versenyen 14 egyesület 35 indulója négy 
korosztályban versengett. A DusE-DEAC 
versenyzői közül Bencző Balázs a fiú 16 
évesek versenyében harmadik, a 14 évesek 
versenyében Varga Ákos második lett.

A DEAC sport Kft. és a DusE sikeres 
együttműködésének köszönhetően 2020. 
január 11–15. között a Teniszcsarnokban 
kerül megrendezésre a 14 éves korosztály 
fedett pályás magyar bajnoksága.”

Ölveti László
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Öt győzelemmel és öt vereséggel a tizennégy csapatos 
bajnokság nyolcadik helyén állnak a DEAC kosárlab-
dázói. Lluis Costát az amerikai Stefan Moody váltotta 
irányító poszton, emellett sérülések is hátráltatták az 
egyetemi csapatot.

Az egyetemisták három győzelemmel kezdték az első osztályú 
bajnokságot, majd kisebb hullámvölgybe kerültek, három vereség 
követte a jó sorozatot. A cívisvárosiak a hetedik fordulóban a szeged 
együttese ellen találtak vissza a korábban már megkezdett útra. A 
találkozón mutatkozott be a DEAC-tól távozó spanyol Lluis Costa 
helyére igazolt stefan Moody, aki rögtön a kezdő ötösben is helyet 
kapott. Az első játékrészben jó játékot mutattak Kovács Adrián 
tanítványai, és bár a szegediek próbáltak belerázódni a mérkőzésbe, 
a negyed végére négypontos előnyt szerzett a DEAC. A második 
etapban megszerezte a vezetést a szeged, és hiába fordítottak az 
egyetemisták, a szünethez közeledve pontatlanná vált a játékuk, 
amit a hazaiak ki is használtak, és 46-42 arányú vezetést szereztek. 
A harmadik negyedben folytatódott a kiélezett küzdelem a csa-
patok között, de a szeged tartani tudta minimális előnyét. A záró 
játékrészben jól kezdett, és visszaszerezte a vezetést a DEAC, de 
nem hagyták magukat lerázni a hazaiak, és újra megfordították az 
állást, végül a lefújás előtt Milos Boriszov találatával egyenlítettek a 
cívisvárosiak. A hosszabbításban három triplával kezdett a DEAC, 
ezzel ötgólos előnyt szereztek, de az időkérés után felzárkózott a 
szeged. A találkozót az új igazolás, stefan Moody döntötte el, aki 
hat másodperccel a találkozó vége előtt dobta be a győztes kosarat.

A nyolcadik fordulóban a DEAC hazai pályán fogadta a KTE-
Duna Aszfalt alakulatát. Kecskeméti vezetéssel indult a mérkőzés, 
de az egyetemisták gyorsan fordítottak az eredményen, ami kitartott 
egészen a félidőig, amikor már tizennyolc pontos előnnyel vonul-
hatott pihenőre a DEAC. A nagyszünetet követően a Kecskemét 
próbált felzárkózni, de nem találták a formájukat, így a cívisvárosiak 
végül tizenhat pontos, 73-57 arányú győzelmet arattak. 

A kilencedik fordulóban az Alba-Fehérvár otthonába látogatott 
a DEAC. A fehérváriakat hazai pályán addig csak a tabellavezető 
szombathely csapata tudta legyőzni. A cívisvárosiak dolgát to-
vább nehezítette, hogy nélkülözniük kellett két játékosukat, Isaiah 
Armwoodot és somogyi Ádámot. A mérkőzés első negyedében 
azonban még így is megszerezte a vezetést a DEAC, ám a hazaiak 

a félidőig ledolgozták az ötpontos hátrányt, majd fordítani is tud-
tak, ami kitartott a mérkőzés végéig. A vereséget követően Kovács 
Adrián úgy látta, csapata sok olyan hibát követett el, ami rányomta 
a bélyegét a mérkőzésre, többek között a fault-kihasználásokkal 
akadtak gondjai az együttesnek. 

Az utolsó fordulóban a DEAC a 
tabellavezető szombathely gárdáját 
fogadta. A cívisvárosiak továbbra 
sem tudtak teljes kerettel kiállni, 
noha Isaiah Armwood már vállalta 
a játékot, de csak kispadon kezdett, 
somogyi Ádám pedig továbbra sem 
volt bevethető. A vendégek cím-
védőhöz méltón kezdtek, az első 
negyed végére már tizenkét pontos 
volt a két csapat között a különbség, 
a differencia a szünetet követően 
tovább nőtt, 28-45 arányú hátrány-
nyal fordult a félidőre a DEAC. A nagyszünet után némileg sikerült 
felzárkóznia Kovács Adrián együttesének, a záró játékrészben, 
három perccel a lefújás előtt már csak hét pont volt az egyetemis-
ták hátránya, de a BL-ben is helytálló vendégek már nem hagytak 
esélyt a végső győzelemre, és 73-88-as sikert arattak. Vezetőedzőnk 
a kezdésben látta a legnagyobb hibát, elmondása szerint senki ellen 
nem szabad így kezdenie a csapatnak. Kiemelte, hogy a félidő után 
sikerült extra energiákat mozgósítaniuk, de ez annyira sokat vett ki 
a kulcsjátékosokból, hogy elfáradtak az utolsó negyedre, így véle-
ménye szerint összességében megérdemelten nyertek a vendégek.  

Eredmények: 
DEAC – Kaposvári KK 81-79 (17-19, 22-20, 25-15, 17-25)
osE LIoNs – DEAC 72-87 (10-23, 18-24, 25-27, 19-13)
DEAC – sopron KC 87-71 (19-18, 22-20, 22-22, 24-11)

szolnoki olajbányász - DEAC 80-62 (19-20, 24-14, 19-16, 
18-12)

DEAC – Atomerőmű sE 75-76 (17-19, 20-21, 20-15, 18-21)
PVsK-VEoLIA – DEAC 88-76 (26-15, 21-18, 17-26, 24-17)

Naturex-sZTE-szedeák – DEAC 100-102 (19-23, 27-19, 21-23, 
20-22, 13-15)

DEAC – KTE-Duna Aszfalt 73-57 (18-16, 27-11, 13-10, 15-20)
Alba-Fehérvár – DEAC 99-87 (21-26, 27-21, 27-20, 24-20)

DEAC – Falco-Vulcano Energia KC szombathely 73-88  

Nyolcadik helyen állnak kosárlabdázóink
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Csak a DEAC!
véget értek a megyei első osztályú labdarúgó bajnokság 
őszi kiírásának küzdelmei, valamint a tavaszról előre ho-
zott, utolsó utáni meccseit is megvívta a 2019-es naptári 
évben NB III-as kirakatcsapatunk, így remek félszezont 
zárt. A gárda élén azonban így is változás történt.

A Kondás Elemér vezette, NB III-as, DEAC-os csapat legutóbbi 
négy összecsapásával vagyunk adósak, amelyekről összességében 
elmondható, hogy gólzáporos egyetemista győzelmeket hoztak. 
A sorban az első a DVTK II. ellen aratott hazai 4-0- siker volt, a 
mérkőzés lényegében az első játékrészben eldőlt, hiszen Ibrahima 
sidibe, Bíró Péter és Bárány Donát találataival már 3-0 állt az ered-
ményjelzőn a szünetben. Arról, hogy érdemes legyen végig nézni 
a második felvonást, urbin Péter gondoskodott, aki egy perccel 
a hármas sípszó előtt helyezte mértani pontossággal a bal kapufa 
tövéhez a labdát, a góllal beállítva a végeredményt. A könnyed hazai 
siker után egy jóval nehezebb városi rangadó következett futbal-
listáink számára, hiszen a DVsC II. otthonában, azaz a Nagyerdei 
stadionban már 2-0-ra is vezettek a piros-fehérek, ám legjobbjaink 
nem adták fel, s a második félidő derekára Bárány Donát duplájával 
egalizáltak, sőt az egykoron a szenegáli válogatottba is behívott 
sidibe a győztes gólt is megszerezte a 92. percben, nagyon értékes 
pontokhoz juttatva ezzel a mieinket. 

Hasonlóan fontos pontok voltak azok, mint amit putnoki ven-
dégjátékán is szerzett a gárda. A találkozón gólgyárosunk, Bárány 
Donát hármat termelt, valamint sigér Ákos is megszerezte első 
DEAC-os gólját, ezekre mindössze a 86. percben tudtak válaszolni 

a házigazdák, büntetőből. A DEAC-os támadó szekció ez után 
sem állt le; a Tállya elleni hazai szezonzárón 7-2-vel küldték haza 
riválisukat labdarúgóink. A nagy győzelemből Patócs richárd két 
góllal, sándor, sigér, Bárány, spitzmüller és urbin egy-egy góllal 
vette ki a részét. Tizenhét fordulót követően a tabella második 
helyén állomásozik alakulatunk, amelynek így tizenkét mérkőzése 
maradt a tavaszi szezonra, ám ezek közül egy, az Ózd kizárása miatt 
nem lesz lejátszva. reméljük, elegendő lesz számukra a maradék 
összecsapás, hogy elérjék legvágyottabb céljukat, ledolgozva két-
pontos hátrányukat felkússzanak a tabella tetejére!

Lapzártakor érkezett a hír bajnokaspiráns alakulatunk háza 
tájáról, hogy távozott a vezetőedző, Kondás Elemér, aki az NB II. 
dobogós helyére pályázó Győri ETo-nál folytatja pályafutását. 
További munkájához sok sikert kívánunk!

szintén három csatán van túl a Katona László vezette DEAC II. is 
a megyei premier ligában. Tartalékcsapatunk a „nagyokhoz” hason-
lóan hibátlanul zárta az utolsó játéknapokat, hiszen a Vámospércs 
együttesét 3-0-ra ütötték ki az Agrár-pályán, és Hajdúsámsonból 
is elhozták a három pontot egy gólgazdag 4-3-as sikert követően. 
A tavaszról előrehozott első meccsen, amely így szezonzárónak 
minősült, Hosszúpályiból tért haza diadalittasan csapatunk, ugyanis 
2-0-ra legyőzte a bennmaradásért küzdő ellenfelét. Mindhárom 
találkozón betalált Csák Zsolt, illetve Molnár Márton kétszer vétette 
észre magát, rajtuk kívül Ménes, sütő, Lakatos és szarka is villant 
egyszer-egyszer. A DEAC fakó ezzel a hetedik helyen fejezte be a 
2019/20 szezon őszi kiírását, ami remek alapot jelenthet a tavaszi 
folytatásra.

sajnos kevésbé volt sikeres a DAsE gárdája, ők két párharcon 
vannak túl az elmúlt időszakból. Nagyon fiatal együttesünk mind-
két dobogóaspiráns ellenfele ellen szoros meccsen szenvedett 
vereséget. Hegedűs Györkék legutóbb a HTE csapatát fogadták, 
ám sajnos imént említett támadónk gólja már csak az eredmény 
kozmetikázására volt elegendő a szezonzárón 4-2-re elveszített 
mérkőzésen. Előtte a bajnoki címért küzdő Berettyóújfalu ottho-
nában maradtak alul fiataljaink 1-0 arányban, így összességében a 
tizenharmadik helyen állnak az őszi végelszámolásnál.

Folytatás 2020. február 22–23-án megyei csapataink számára, 
míg NB III-asaink március 8-án kezdik majd a szezont.

K.M
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Huszonhat meccset játszott eddig 
az Erste Ligában a DEAC férfi jég-
korongcsapata. David Musial tanít-
ványai tizenhat győzelemmel és tíz 
vereséggel a tízcsapatos bajnokság 
ötödik helyét foglalják el a tabellán, 
mindössze egy ponttal lemaradva a 
Dunaújvárosi Acélbikák együttesétől. 
Jégkorongozóinknak sűrű szezon-
juk van, a Liga mérkőzései mellett a 
Magyar Kupában is helyt kell állniuk, 
így nem ritka, hogy egy héten három 
meccset is játszanak. A szezon eddigi 
alakulásáról a csapat kapusát, Hetényi 
Zoltánt kérdeztük. 

– Úgy vélem, hogy annál 
értékesebb egy győze-

lem, minél jobban 
meg kell izzadni 
érte. szerencsére 

erre a mostani li-
gában van lehetőség; 

öt-hat olyan csapat is 
szerepel benne, akik 

ellen bármi meg-
történhet egy-
egy találkozón, 
szer intem ez 
adja a bajnokság 

szépségét. Az eddigi 
szezonban voltak szép, simának mondható 
és szoros győzelmeink. Emellett pedig ter-
mészetesen egy sportoló sosem elégedett, ha 
kikap – kezdte az értékelést Hetényi Zoltán. 

– A célunk az, hogy a felsőházban vé-
gezzünk. 2019-ben még három mérkőzést 
játszunk, egyik sem ígérkezik egyszerűnek. 
Az utóbbi néhány hétben három kulcsjáté-
kosunk is lesérült, rutherfordnak például 
a térdszalagja sérült meg. Ennek ellenére 
legyőztük a Dunaújvárosi Acélbikákat, a 
Gyergyó és a Brassó elleni meccseket is si-
került behúznunk. szerintem ez megmutatja 
a csapatunk karakterét, hogy ha három játé-
kosunk kiesik is, tudunk szép győzelmeket 
aratni – mondta a válogatottban is szereplő 
jégkorongozó, aki az együttes Magyar Kupa-
szereplését is értékelte.

 – Ebben a szezonban sajnos nem a leg-
szerencsésebb a kupa lebonyolítása. Tavaly 
a Liga első két találkozójának eredménye 
beszámított a kupába, idén már nem, így 
ennyivel is több meccsünk lett. részben 

ezért is sűrűsödött be a programunk, az 
utóbbi hónapokban minimum heti két 
mérkőzést játszottunk. A Magyar Kupa első 
fordulójában a Hokiklub Budapestet sikerült 
8:1-re megvernünk idegenben, a visszavágón 
hazai pályán 3:3-as döntetlent játszottunk. 
A következő ellenfelünk a MAC Újbuda 
csapata volt, ellenük itthon háromgólos, 2:5 
arányú vereséget szenvedtünk. A tovább-
jutáshoz így négy góllal kellene győznünk 
idegenben. A MAC elég jó csapat, szlovák 
Extraligások, de bravúrok mindig vannak. 
Jó lenne ellenük a saját pályájukon nyerni, 
mi meg fogjuk próbálni, mert a Magyar 
Kupában szeretnénk a négyes döntőbe ke-
rülni – mondta a hálóőr, aki úgy gondolja, 
hogy a tavalyi szezonhoz képest erősödött a 
csapat, az újonnan érkezett légiósok nagyon 
képzettek, és hatékonyan viszik előre a csapat 
támadójátékát. A fiatal játékosok szintén 
a gárda színfoltjai, a DEAC kuriózum a 
Ligában, mert nincs rajtuk kívül más egye-
temi csapat, valamint Vokla roland és sági 
Martin személyében is nagyon tehetséges 
játékosokkal lett gazdagabb az együttes. 

Össze tudja hangolni 
a sportot és a tanulást

Hetényi Zoltán a 2018/19-es bajnoki sze-
zonban végig vezette a Magyar Jégkorong 
szövetség kapusokról vezetett statisztikáját 
védési hatékonyság tekintetében. Eredmé-
nyére a válogatott szövetségi kapitánya is 
felfigyelt, és behívót kapott a nemzeti együt-
tesbe is. A kapust arról is megkérdeztük, 

A sérülések ellenére is szépen menetelnek 
jégkorongozóink

hogy az idei szezonjával mennyire elégedett. 
– Nem mondanám, hogy elégedetlen 

vagyok, de szerencsére jól megy a védés és 
a srácok, is kisegítenek. Tavaly én vezettem 
a kapusok tabelláját, idén a Dunaújvárosi 
Acélbikáknak van egy nagyon jó légiós 
kapusuk, most ő vezet, én már jó ideje a 
harmadik helyet foglalom el. Emiatt nem 
szomorkodom, inkább igyekszem, hogy 
javuljon a hatékonyságom, illetve ami még 
ennél is fontosabb, hogy minél több győ-
zelemhez tudjam hozzásegíteni a csapatot. 
szerintem minden játékos követi a meccsek 
után a tabellát, a kapusoknak is fontos adat, 
hogy egy meccs alatt hány lövést kaptunk 
és védtünk ki. Ez egy jó visszajelzés arról is, 
hogy a külön pluszmunka, amit elvégeztünk 
kapusedzésen, az mennyire hatékony, illetve 
mire kell még esetleg nagyobb hangsúlyt 
helyezni a jobb teljesítmény érdekében – 
vélekedett Hetényi Zoltán, aki a jégkorong 
mellett a Debreceni Egyetemen folytatja 
tanulmányait vadgazdamérnök szakon. 

– Az egyetem jól megy, levelezőn tanulok, 
de igyekszem szorgalmi időszakban bejárni 
az előadásokra, amennyire az edzéseim 
engedik. Jelenleg a harmadik szemesztert 
végzem, már két tárgyamat teljesítettem 
is, reményeim szerint a vizsgaidőszak előtt 
sikerül még két tárgyat teljesíteni, így janu-
árra már csak kettő marad. Próbálom úgy 
beosztani a vizsgáimat, hogy ne egyszerre 
gyűljenek fel, szerencsére ebben nagy se-
gítséget jelentenek a tanáraim, akik mindig 
rugalmasak és segítőkészek.

Vona Lilla
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